
ZARZJ\DZENIE Nr 321 NIII/19 
PREZYDENT A MIAST A LODZI 

z dnia ,ff stycznia 2019 r. 

w sprawie rozpatrzenia uwag zlozonych do wylozonego do publicznego wgllldu projektu 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla cZf1sci obszaru miasta Lodzi 

polozonej w rejonie Alei Tadeusza Kosciuszki i ulic: 6 Sierpnia, Generala Lucjana 
Zeligowskiego, sw. Jerzego, Cmentarnej, Legion6w, Zachodniej 

i W6lczanskiej. 

Na podstawie art. 30 ust. I ustawy z dnia 8 marca 1990 r. 0 samorz'}dzie gminnym 
(Dz. U. z 2018 r. poz. 994, 1000, 1349, 1432 i 2500) oraz art. 17 pkt 12 ustawy 
z dnia 27 marca 2003 r. 0 planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz. U. z 2018 r. 
poz. 1945), w wykonaniu uchwaly Nr XXXVl/935/16 Rady Miejskiej w Lodzi 
z dnia 19 paidziernika 2016 r. w sprawie przyst'}pienia do sporz'}dzenia miej scowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla czysci obszaru miasta Lodzi polozonej w rejonie 
Alei Tadeusza Kosciuszki i ulic: 6 Sierpnia, Generala Lucjana Zeligowskiego, 
sw. Jerzego, Cmentarnej, Legion6w, Zachodniej i W6lczanskiej 

zarzlldzam, co nastf1puje: 

§ I. Rozpatrujy uwagi zlozone do wylozonego do publicznego wgl'}du projektu 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla czysci obszaru miasta Lodzi 
polozonej w rejonie Alei Tadeusza Kosciuszki i ulic: 6 Sierpnia, Generala Lucjana 
Zeligowskiego, sw. Jerzego, Cmentarnej, Legion6w, Zachodniej i W6lczanskiej, zgodnie 
z rozstrzygniyciem, stanowi<}Cym zal'}cznik do niniejszego zarz<!dzenia. 

§ 2. Wykonanie zarz'}dzenia powierzam Dyrektorowi Miejskiej Pracowni 
Urbanistycznej w Lodzi. 

§ 3. Zarz'}dzenie wchodzi w zycie z dniem wydania. 

:~-H""LP .. ~ul 
Hanna ZDANOWSKA 



Zal~cznik 

do zarz~dzenia Nr 3'2.1 iVIII/19 
Prezydenta Miasta Lodzi 
z dnia Ai stycznia 2019 r. 

Rozstrzygni~cie 0 sposobie rozpatrzenia uwag zlozonych do wylozonego do publicznego 
wgilidu projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla cz~sci 

obszaru miasta Lodzi polozonej w rejonie Alei Tadeusza Kosciuszki i ulic: 6 Sierpnia, 
Generala Lucjana Zeligowskiego, sw. Jerzego, Cmentarnej, Legion6w, Zachodniej 

i W6lczanskiej. 

Projekt miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla cz~sci obszaru miasta 
Lodzi polozonej w rejonie Alei Tadeusza Kosciuszki i ulic: 6 Sierpnia, Generala Lucjana 
Zeligowskiego, sw. Jerzego, Cmentamej, Legion6w, Zachodniej i W6lczanskiej zostal 
wylozony do publicznego wgl~du w okresie od 13 listopada 2018 r. 
do 12 grudnia 2018 r. W terminie wyznaczonym do wnoszenia uwag dotycz~cych projektu 
planu, tj. do dnia 31 grudnia 2019 r., wplynylo 15 uwag. 

Uwaga nr 1 

wplyn,la 29 listopada 2018 r. 
dotyczy ul. Pr6chnika 13 i Pr6chnika 16 

Pan wnosi 0 uwzgl,dnicnie w miejscowym planie zagospodarowania 
przestrzennego nastypujqcych zmian: 

I) cofni\,cie linii zabudowy przy ul. Pr6chnika 13 0 dodatkowe cztery metry od ulicy 
w celLi poszerzenia chodnika. stworzenia przestrzeni na drzewa. lawki. miejsca 
parkingowe. etc.; 

2) analogiczne jak w pLlnkcie pierwszym cofni"cie linii zabudowy przy ul. Pr6chnika 16. 

Skladajqcy uwag" uzasadnia, ze dlugosc obu proponowanych odcink6w to okolo 
50 metr6w, polozone sq naprzeciwko siebie, co daje mozliwosc stworzenia 
symetrycznego, sp6jnego projektu urbanistycznego ciekawej, nowej przestrzeni. 
Wyjasnia. ze nieruchomosc jest zabudowana od strony ulicy parterowym budynkiem 
uslugowo - gospodarczym, kt6ry nic jest zabytkiem i najprawdopodobniej zostanie 
rozebrany. co jego zdaniem umozliwi zmiany linii zabudowy i powi;;kszenie przestrzeni 
publicznej. Stwierdza r6wniez, ze chodnik przy ul. Pr6chnika jest wqski. co jest 
niewygodne dla pieszych, dlatego jego zdaniem warto przeprowadzic korekt<; linii 
zabudowy tak, aby stworzyc na tym kr6tkim odcinku bardziej komfortowe warunki 
i miejsce. w kt6rym osoby starsze b<;dq mogly si" zatrzymac. usiqsc i odpoczqc. 

Autor uwagi zauwaza. ze zmiana linii zabudowy w obr"bie nieruchomosci moze 
owocowac ciekawym architektonicznie projektem. Podaje przyklady zabudowy przy 
ul. Kilinskiego 82, W61czanskiej 20. Lqkowej 10. Wskazllje r6wniez przyklad siedziby 
czterech Instytut6w Politechniki L6dzkiej i dziekanatll Wydzialu Biotechnologii przy 
ul. W6lczanskiej 1711173, gdzie gl6wny korpus budynklljest wyzszy nizjego boczne 
skrzydJa, kt6rych wysokos6 wyznacza sqsiednia zabudowa. Podkresia, ze wszystkie 



ww. obiekty, cechuj!!ce su; dbalosci!! 0 przestrzen publiczn!!, powstaly 
w nurcie modernizmu, a wi<;kszosc z nich jest wpisana do gminnej ewidencji 
zabytk6w, co zdaniem Autora uwagi sugeruje, ze taka korekta linii zabudowy jest 
uznanym i cenionym w Lodzi rozwi!!zaniem 0 dlugiej tradycji. Wskazuje przyklad 
kamienicy przy W6lczanskiej 23. gdzie caly budynek jest wycofany wzgh;dem pierzei. 
Skladaj1)cy uwag<; podkresla, ze w tym przypadku boczne wykusze kamienicy s1) 
zaprojektowane w linii s!!siednich budynk6w, a srodek kamienicy i parter - cofni<;ty, co 
daje to ciekawy efekt i urozmaica bryl<; budynku. 

Prezydent Miasta Lodzi postanowil nie uwzglednic uwagi. 

Wyjasnienia ad. 1.: Linia zabudowy zostala wyznaczona jako obowi1jZuj1)ca w oparciu 
o istniej!!c!! pierzej, tak, aby z jednej strony zachowac uklad przestrzenny krajobrazu 
kulturowego dzielnicy Wi1jZowej, ajednoczesnie, ze wzgl,du na istniej!!ce zagospodarowanie 
i nietypowy uklad przestrzenny dzialki w ksztalcie litery L - umozliwic zar6wno wi,ksze 
mozliwosci ksztaltowania zabudowy wzdluz dluzszego boku dzialki, jak 
i zachowanie obecnego przejazdu do polozonej w gl,bi kwartalu kamienicy mieszkalnej. 
Zgodnie z definicj!! zamieszczon1) w § 4 ust. I pkt 14 projektu planu miejscowego, 
obowi1jZuj1)ca linia zabudowy oznacza, ze nalezy przy niej sytuowac 70% powierzchni sciany 
frontowej budynku - jest wi,c mozliwe wycofanie cz<;sci elewacji. 

Wyjasnienia ad. 2.: Nieruchomosc wymieniona w uwadze nie lezy w granicach obszaru 
obj,tego przyst!!pieniem do sporz!!dzenia mleJscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego. 

Uwaga nr2 

wplyn,la 29 listopada 2018 r. 
dotyczy obszaru obj<;tego planem 

Pan wnosi 0 uwzgl<;dnienie w miejscowym planie zagospodarowania 
przestrzennego zmiany polegaj!!cej na tym, ze na niezabudowanych nieruchomosciach na 
terenie obj<;tym planem - w przypadku gdy odleglosc mi<;dzy jezdni1) a budynkiem jest 
w<;:i:sza niz 3 metry - zapisac odsuni,cie linii zabudowy od ulicy 0 dodatkowe metry. by 
poszerzy6 chodnik. zrobic miejsce na drzewa, zielen. lawki alba miejsca parkingowe. 

Skladaj!!cy uwag, uzasadnia, ze wiele nieruehomosei na terenie objftym projektem mpzp 
jest niezabudowana od strony uliey lub zabudowana budynkami parterowymi, 
przeznaezonymi do rozbi6rki, co w przyszlosci umotliwi korektf linii zabudowy, powifkszenie 
przestrzeni publieznej, zwiltkszenie bezpieezenstwa, wygody i komfortu pieszyeh. Wqskie 
ehodniki sq szezeg61nie niewygodne dla os6b starszyeh i rodzie6w 
z malymi dziecmi. Dlatego warto przeprowadzic korektf linii zabudowy tak, aby stworzyc 
miejsea, w kt6ryeh osoby starsze b~dq mogly si~ zatrzymac, usiqsc i odpoezqc. 

To rozwiqzanie jest 0 tyle lepsze od park6w kieszonkowyeh, te motna je wykorzystac 
w wifkszej liezbie loka/izaeji i nie wiqte sif z utrwalaniem ehaosu przestrzennego, ezym 
niewqtpliwe jest pozostawienie seian szezytowyeh przy parkaeh kieszonkowyeh. 



Zmiana linii zabudowy w obrrbie nieruchomosci mote owocowac ciekawym architektoniczne 
projektem. Przykladami sq budynki przy ul. Kililiskiego 82 i W61czQliskiej 20. Przy ul. 
Kilinskiego 82, na poludniowo - wschodnim rogu skrzytowania ulic Kilinskiego i Tuwima 
(przy przystanku tramwajowym), dzirki odsunirciu budynku od ulicy 0 okolo siedem metr6w 
wzglrdem istniejqcej linii zabudowy, stworzono niewielki plac. Przyklad ten pokazuje, te takie 
rozwiqzania sq potrzebne, poprawiajq Junkcjonalnosc, r6tnorodnosc 
i estetykf przestrzeni publicznej w sr6dmiejskim ukladzie wqskich ulic i chodnik6w. 
Rozwiqzanie z ul. Kilinskiego 82 jest na tyle dobre, te warto stworzyc podobne miejsca po 
zachodniej stronie ulicy Piotrkowskiej. 

Prezydent Miasta Lodzi postanowil nie uwzglednic uwagi. 

Wyjasnienia: W sr6dmieseiu Lodzi nadrzc;dnym elementem historyeznie uksztaltowanego 
ukladu przestrzennego jest pierzejowa forma zabudowy - linie front6w kamienie tworz~ 
eharakterystyezny XIX-wieezny krajobraz 16dzkieh ulie. W przypadku pustyeh dzialek nalezy 
d~zyc do zaehowania eeeh krajobrazu kulturowego. Zapisy planistyezne dla pierzejowej linii 
zabudowy umozliwiaj1j jednak wyeofanie srodkowej ezc;sei elewaeji od uliey w eelu 
stworzenia przedpola przed wejseiem do kamieniey, gdzie mozna zlokalizowac np. zielen. 
Nalezy r6wniez podkreslic, ze Stare Polesie obj,te jest programem przebudowy ulie, w ramaeh 
kt6rego przeksztalcana b,dzie przestrzen ulie na form, ulie ogrod6w 
i poszerzenie przestrzeni dla pieszyeh powinno odbywac siC; w ramaeh przeslrzeni uliey, 
a nie kosztem historyeznie uksztaltowanego krajobrazu kulturowego. 

Uwaga nr3 

wplync;la 29 listopada 20 I 8 r. 
dotyezy terenu polozonego przy skrzyzowaniu uliey Zielonej i uliey W6lczanskiej, na 

jego poludniowo - zaehodnim rogu (oznaezonego na planie numerem 27A.KS) 

Pan wnosi 0 zmianc; przeznaezenia terenu polozonego przy 
skrzyzowaniu u!iey Zielonej i W6lczanskiej. najego poludniowo - zaehodnim rogu (teren 
oznaezony na planie numerem 27 A.KS). z KS - tereny parking6w kubaturowyeh 
z obowi~zkowym komponentem uslug na: U - tereny zabudowy uslugowej. 

Skladaj~ey uwag" uzasadnia, ze rozwiqzanie proponowane w mpzp, polegajqce na lokalizacji 
parkingu w sqsiedztwie stacji kolejowej Sr6dmiescie, jest zlq propozycjq 
z nastrpujqcych wzglrd6w: 
1) w poblitu sq jut zaplanowane parkingi, np. w mpzp dla rejonu ulic: Wirckowskiego, 

Zachodnia, Zielona i W6lczanska, dla nieruchomosci pod adresem Zachodnia 103 
przewidzianoJunkcjr 2UKSp (teren zabudowy uslugowej I parkingowej); parklngi przy ul. 
Zachodniej przewidziano r6wniet w mpzp dla terenu polotonego mirdzy 
ul. Zachodniq i Wschodniq. 

2) Jeteli tunel kolejowy ma bye" 16dzkim metrem ", to standardem jest docieranie na stacjr 
metra piechotq, a nie samochodem. W okolicy dziesirciu minut piechotq od stacji 
Sr6dmieScie mieszka lub pracuje kilka lub kilkanascie tysircy ludzi. Ci ludzie 
w wirkszosci brdq docierae na stacjf piechotq (np. ja). Bezpleczenstwo i komJort pleszych 
wymaga, by na ulicach prowadzqcych do stacji ograniczyc ruch samochodowy, spaliny i 
halas. Budowa parkingu przy stacji jest z tym sprzeczna, bo brdzie generowac dodatkowy 



ruch. Robienie park&ride przy stacjach metra to absurd. Nie slyszalem 
o tym, zeby na swiecie stosowano takie rozwiqzania. 

3) Nieruchomosci takie jak ta, kt6ra obHta jest niniejszym wnioskiem (polozone przy 
komunikacyjnych w~zlach przesiadkawych transportu zbiorowego), sq cennq lokalizacjq 
dla biurowc6w - wlasnie z uwagi na dobry dojazd komunikacjq publicznq, dzi~ki czemu 
nie trzeba zapewniae tu wielu miejsc parkingowych (np. okolice stacji Paddington czy 
King's Cross w Londynie, alba okolica stacji metra przy Rondzie Daszynskiego 
w Warszawie); poza tym pkt. 1. 

4) Sprzedat przedmiotowego terenu przyniesie miastu wysoki doch6d. 
5) Kubaturowe parkingi wielopoziomowe sq obiektem technicznego zaplecza miasta 

i powinny bye usytuowane w mniej eksponowanych lokalizacjach, na obrzezach oSiedla, 
w poblitu dr6g 0 duiym ruchu i duiej przepustowoSci. Kubaturowy parking, z uwagi na 
swojq funkcH i zwiqzany z funkcjq wyglqd - nie jest odpowiedni w sqsiedztwie obiekt6w 
jigurujqcych w rejeslrze zabylk6w (znajdujq si~ po przeciwnej stronie ul. W6lczanskiej) 
lub w ewidencji zabytkOw (po przeciwnej stronie ul. Zielonej). Przedmiotowa lokalizacja 
znajduje si~ na trasie mi~dzy stacjq kolejowq Sr6dmieScie, a zabytkowymi secesyjnymi 
willami przy ul. W6lczanskiej; mi~dzy stacjq, a Placem Barlickiego i nowq miejskq halq 
targowq. Budynek zaplecza technicznego, Jakim jest parking kubaturowy deprecjonuje to 
otoczenie, nie jest najlepszq wizyt6wkq okolicy, ani zach~tq do tego, by wejse w ulice 
Starego Polesia. 

6) Poruszanie si~ po Lodzi kolejq powinno bye promowane, dlatego okolica wyjscia ze stacji 
Sr6dmiescie powinna wyglqdae reprezentacyjnie. Przy wyjsciu ze stacji powinien powstae 
nowy plac. Atrakcjq placu powinna bye dobra architektura polotonych przy nim 
budynk6w. Budynek, kt6ry powstanie na nieruchomosci obj~tej wnioskiem, b~dzie 

widoczny z wyjscia ze stacji i z placu - dlatego powinien cechowae sif dobrq, wsp61czesnq 
archilekturq. Powinien to bye budynek biurowy z jasnq elewacjq wykonczonq szklem i 
kamieniem stosowanym w budownictwie. Budynek powinien bye wyposatony w podcienia. 

7) Dodatkowy parking, jeielifaktycznie jest tu konieczny - powinien powstat nieco dalej, np. 
1. mozna go ukrye za fasadq opuszczonej kamienicy na poludniowo - zachodnim rogu 
skrzyiowania ulic 6-go Sierpnia i W6lczanskiej, 2. zbudowae pod plytq Placu Barlickiego 
lub pod nowq halq targowq, ewentualnie 3. pod plytq placu przy Stacji Sr6dmieScie. 

8) Rozwiqzania (typu park&ride) sq stosowane na terenach podmiejskich, gdzie jest slaba 
oferta lokalnej komunikacji zbiorowej, dute rozproszenie zabudowy jednorodzinnej 
i relatywnie niskie ceny grunt6w. Natomiast okolica przyszlej stacji Sr6dmieScie jest 
wyposatona w dobrq ofert~ komunikacji publicznej (tramwaj, autobus, rower publiczny), 
g~stq zabudow~ (przez co wiele os6b mote dojst na stacj~ piechotq) oraz wysokie ceny 
grunt6w. Nie ma w tym miejscu koniecznosci dojeidiania samochodem do stacji 
kolejowej. Powinno si~ promowae dojazd w ten obszar komunikacjq publicznq. 

Rozwiqzanie zapisane w projekcie mpzp, opierajqce sit( na koncepcji park&ride, sprawia 
wratenie, jakby mialo slutyt temu, by mieszkancy Slarego Polesia i okolic Piotrkowskiej 
mogli latwiej dotrzet kolejq do pracy poza sr6dmieSciem. Mysl~, te nie taka powinna bye 
wizja rozwoju Lodzi, a w szczeg61nosci jej centrum. To w centrum powinno toczye si~ tycie 
gospodarcze miasta. 

PrezydeDt Miasta Lodzi postaDowil Die uwzgledDic uwagi. 



Wyjasnienia: Funkcja parkingu stanowi przeznaczenie terenu 27 A.KS w zwi~zku 

z wymogiem zaspokojenia uzasadnionych zbiorowych potrzeb spolecznych mieszkanc6w 
i uzytkownik6w Starego Polesia w zakresie parkowania. Celem wprowadzenia funkcji 
parkingu kubaturowego jest r6wniez ograniczenie niepotrzebnych wjazd6w do dzielnicy od 
strony centrum. Natomiast ustalenia projektu planu precyzuj~ niezbydny udzial funkcji 
uslugowej tak, aby aktywizowac co najmniej parter obiektu od strony przestrzeni pUblicznej. 

Uwagi nr 4a i 4b 

wplynyly 29 listopada 2018 r. (4a) i 28 grudnia 2018 r. (4b) 

tresc uwagi 4b jest uzupelnieniem uzasadnienia uwagi 4a 

dotycz~ terenu dawnej fabryki Polleny - Ewy oraz przyleglych nieruchomosci przy 
ul. Gdanskiej 56 oraz przy rogu ulic 6-go Sierpnia i Gdanskiej. 

Pan wnosi 0 przeznaczenie terenu dawnej fabryki Polleny - Ewy oraz 
przyleglych nieruchomosci przy ul. Gdanskiej 56 oraz przy rogu ulic 6-go Sierpnia 
i Gdanskiej na park miejski i nabycie wlasnosci tego terenu przez miasto. 

Skladaj~cy uwagy uzasadnia: 

1) Ww. obszar p%iony jest w miejscu, ktore od innych parkow dzieli odleglosc pi~ciu 
przecznic. To jest za dUia odleglosc. zwlaszcza dla osob starszych lub z malymi dziecmi, 
ktore muszq si~ poruszac z wozkami po wqskich chodnikach. Postulat. by Stare Polesie 
bylo przyjaznym miejscem rowniei dla tei grupy mieszkancow, ma znaczenie w kontekScie 
niekorzystnych prognoz demograficznych dla Starego Polesia. Stare Polesie ma niski 
wskainik zieleni na mieszkarica (0,53 m2 na mieszkarica), podczas gdy zalecana wartosc 
dla obszarow centralnych to 5m 2 / mieszkarica. 

2) Teren dawnej fabryki Polleny-Ewy jest w wi~kszosci niezabudowany, co obniia kaszty 
jego nabycia i daje moiliwosc stworzenia parku z odpowiednio dutq, otwartq, zielonq 
przestrzeniq. 

3) Park motna widziec jako element spacerowej osi W-Z. na ktorq skladajq si~: 
• wooneriY na ul. Traugutta i 6-go Sierpnia, 
• ulice Narutowicza - Zielona. w powiqzaniu z innymi w atrakcjami okolicy, ktore 

sq, powstajq, lub powinny powstac, jak: 
• Nowym Centrum Lodzi, 

Parkiem Moniuszki, 
• placem przy wyjsciu z podziemnej stacji SrodmieScie, 
• zabytkami przy ul. Traugutta, 6-go Sierpnia, Kosciuszki, w bezposrednim sqsiedztwie 

parku (np. secesyjne wille przy Wolczariskiej 31 i 33 oraz elegancki budynek przy 
ul. 6-go Sierpnia 15), 

• Placem Barlickiego, 
• nowq miejskq halq targowq pomi~dzy Pl. Barlickiego a ul. Gdariskq. 

W ten sposob na linii W-Z powstanq atrakcje, ktore uzupelniq os ulicy Piotrkowskiej. 
4) Zielone EXPO to szansa na sfinansowanie opisanego tu zamierzenia. Planowany budiet 

wystawy to od 0,5 do 2 mId zl. W ramach tej kwoty moina sfinansowac nabycie nowych 
terenow pod parki. Gdyby ten teren dostala do urzqdzenia Wielka Brytania, Japonia, albo 
USA - bylaby to swietna wiadomosc dla Starego Polesia. 

5) Obszar ten mote zapewnic przestrzeri, jakiej nie zapewniq tzw. "parki kieszonkowe ". 
A przestrzeri jest cenna w okolicy, w ktorej dominujq raczej wqskie ulice i podworka. 



Badania dotyczqce ludzkich preJerencji w kwestii krajobrazu, wskazujq, ze "willkszose 
z nas naprawdlliubi widoki rodem z sawanny, charakteryzujqce sill zazwyczaj sredniq lub 
duiq otwartoseiq, niskq i trawiastq roSiinnoseiq i drzewami, ktore albo sq porozrzueane 
pojedynezo, albo rosnq w niewielkich skupiskaeh." ("Miasto szezllsliwe" Charles 
Montgomery, str. 160/161). Czyli lubimy i potrzebujemy otwarlej, zielonej przestrzeni i 
jest ona eZllslo obeena nawet w nieduzyeh parkaeh w takieh miaslach jak Nowy York 
(Bryanl Park) czy Londyn (Soho Square). 

6) Przy wartym miliard zlotych programie rewitalizacji musi bye moiliwe znalezienie 
kilkunaslu milionow zlotych na nowy park. Dwa lata temu za leren d. Polleny-Ewy 
wlasciciel chcial 15 min. Wladze Krakowa w budiecie na 201 Sr. przewidzialy 30 min zl. 
na wykup lerenow pod zielen i 50 min w budieeie na 2019r. (Gazeta Krakowska, 
20 grudnia 2017r.: "Krakow. Rada miasta przyjllia budtel 201S. Na zielen rekordowe 
pieniqdze ''). Zwloka z tym zakupem blldzie kosztowna, bo wraz ze zbliianiem sil( daty 
budowy i otwarcia pobliskiej slaeji kolejowej "Srodmiescie" przy AI. Kosciuszki, ceny 
okolicznych grunlow b,!dq rosly. 

7) Przy analizie ekonomicznej skutk6w niniejszego wniosku Irzeba uwzgll(dnie szanse 
gentryfikacji, wzrostu warlosci nieruchomosci, nowych inwestycji i przychodow 
z podatku od nieruchomosci i turystyki. Powolujqe sil( raz jeszcze na "Miaslo szczi!S!iwe" 
przytocz,! dwa Jakty w konlekScie rewilalizaeji: aulor podaje High Line Park w Nowym 
Yorku, jako przyklad syluacji, kiedy inwestycja w tereny zielone doprowadzila do lakiej 
poprawy atrakcyjno,ki okolicy, ie "koszt dzialki mieszkalnej w odleglosci 
pil(ciominutowego spaceru wzrosl ponad dwukrotnie w ciqgu osmiolelniego okresu, na 
klorego srodek przypadlo otwarcie parku w 2009" (sIr. 341). Z kalei dzil(ki transJormacji 
swej przestrzeni publieznej kolumbijska slolica zdobyla niedawno nagrodl( Ziolego Lwa 
na prestiiowym Mil(dzynarodowym Biennale Archileklury w Wenecji. Wainym elemenlem 
tych zmian bylo stworzenie w midcie wielu nowych parkow. 

S) Wniosek ma lei oparcie w zalecaniach zawartych w uchwale Sejmiku Wojewodztwa 
Lodzkiego z dnia 26 kwietnia 20J3r., w sprawie programu ochrony powietrza dla 
aglomeracji l6dzkiej, gdzie § 14 pkt, Slit. c przewiduje - w zakresie planowania 
przeslrzennego: "niekubaturowe zagospodarowanie przeslrzeni publicznych miasta 
(place, skwery)" oraz "ksztaltowanie korytarzy ekologicznych celem lepszego 
przewietrzania miast, w tym zmiana dotychczasowego przeznaczenia gruntow po 
zlikwidowanej zabudowie na lereny zielone, pasaie, place lub inne Jormy 
niekubaturowego wykorzyslania przestrzeni, "(§ 14 pkt. S iiI. d). 

9) Z parku w przyszlosci bl(dq mogli korzystae pracownicy MPU, (np. na przerwi! na lunch) 
- podobnie jak inni praeownicy biur, ktore jut sq w tej okolicy i tych, ktore tu powslanq. 

10) Zabudowa tego terenu, dogl(szczanie centrum - to wybor ideologiczny, a nie praktyczny, 
bo w rezullacie korki w centrum bfdq jeszcze willksze. 

Reasumujqc - inwestycja przysluzy sif rewitalizaeji, a nawet pewnej gentryfikocji okolicznych 
kwarlalow ito bez koniecznosci angaiowania dodatkowych publicznych srodkow. Bez wzgll(du 
na 10, czy w okolicy powstanq budynki mieszkalne, czy biurowe - wspomniany park przyczyni 
sif do podniesienia atrakcyjnosci i rOinorodnosci przestrzeni publicznej w Centrum. 

Na terenie objftym wnioskiem znajdujq sif budynki i byloby lepiej, gdyby zostaly rozebrane. 
Pierwszy to budynek poJabryczny. Problememjest zarowno zajmowana przez niego przestrzen, 
usytuowanie, jak i koniecznose remontu i poiniejszego utrzymania. Budynek nie figuruje w 
rejestrze ani w eWidencji zabytkow. Lepiej poswifcie przeciftny budynek, zeby zyskae 
atrakcyjny park, pozyskae dla okolicy lepszych inwestorow (deweloperow), zwil!kszye szansf 



na remonty kamienic w sqsiedztwie i zrealizowac lepsze projekty architektoniczne 
(w okolicy nie brak wolnych nieruchomosci pod zabudow~ w pierzejach ulic). 

Drugi budynek znajduje si~ przy ul. Gdm1skiej 56. Jest to budynek mieszkalny - wysoka oficyna. 
Budynek nie figuruje w rejestrze, ani w ewidencji zabytkOw. Choc mozna go wkomponowac w 
projekt parku {podobnie jak poprzedni}, to na tyle dominuje nad otoczeniem, ze wnosz~ 0 

wywlaszczenie przez miasto tej nieruchomosci z przeznaczeniem na park i rozbiork,! budynku. 
Nie jest to budynek frontowy i cz~sc dzialki od ulicy jest niezabudowana. Pozostawienie tego 
budynku moze spowodowac, ze ulica Gdafzska w tym miejscu na trwale bfdzie pozbawiona 
zabudowy pierzejowej. Wspolnota raczej nie zdecyduje .Ii,! na zabudow,! dzialki od ulicy, bo 
powstanie wqskie podworko, trzeba b~dzie wyciqe drzewa i zlikwidowae zielen, bfdq mieli 
obok okna nowych sqsiadow, co ograniczy ich prywatnosc i dost~p do switala etc. Choc 
wywlaszczenie i rozbiorka budynku bfdq kosztowne, to przemawiajq za tym dwa argumenty: 
park i poprawa ukladu zabudowy ulicy Gdafzskiej. 

Wywlaszczenie terenu pod park jest motliwe zgodnie z art 112, 113 i art 6 pkt. 9c ustawy 
o gospodarce nieruchomosciami. 

Inwestycje w dobrq, zr6tnicowanq przestrzen publicznq sq szczegolnie wazne w naszym 
mieScie, ktore nie rna naturalnych atrakcji. Przestrzenie publiczne SrodmieScia, zlozone 
glownie z prostych, przecinajqcych si,! prostopadle ulic, z niewielkq ilosciq placow, zielefzcow 
i raczej wqskimi chodnikami sq malo urozmaicone i niezbyt atrakcyjne. Park, 
z podziemnq stacjq kolejowq w sqsiedztwie i innymi atrakcjami w okolicy, dadzq mozliwosc 
stworzenia na tym terenie zupelnie nowej jakosci miejskiej zabudowy. 

W uzupelnieniu, zlozonym w formie uwagi 4b, Autor uwagi uzasadnia dalej: 

W uzupelnieniu uzasadnienia wniosku 0 przeznaczenie terenu dawnej fabryki Polleny-Ewy 
oraz przylegiych nieruchomosci przy ul. Gdanskiej 56 oraz przy rogu ulic 6-go Sierpnia 
i Gdanskiej na park i nabycie wlasnosci tego terenu przez miasto, chCf dodae, ze w 
dokumencie: "Opis Przedmiotu Zamowienia w Postfpowaniu 0 udzielenie zamowienia 
publicznego na przygotowanie Studium Wykonalnosci na potrzeby organizacji Wystawy EXPO 
Horticultural 2024 w Lodzi", stanowiqcym Zalqcznik nr 1 do Specyfikacji Istotnych WarunkOw 
Zamowienia, w cZfsci 2.1.6 "segment terenow wspierajqcych" mozemy przeczytae mi,!dzy 
innymi: 

"Celem organizacji Wystawy jest zwi,!kszenie ilosci i poprawa jakosci zieleni oraz terenow 
rekreacyjnych w centrum Lodzi. Zaaranzowanie terenu Wystawy stanowi glowny cel 
organizatora Wystawy EXPO 2024, lecz niemniej istotne dla osiqgnifcia celow spoleczno
gospodarczych jest zaprojektowanie terenow wspierajqcych. ktore pomogq w rewitalizacji 
miasta poprzez zielefz i naturf. (...) 

Zarowno inwestycje realizowane na potrzeby EXPO 2024, jak i te realizowane w ramach 
terenow wspierajqcych powinny bye zaprojektowane w taki sposob, aby po Wystawie sluzyly 
rekreacji i potrzebom spolecznym. Ponadto organizator EXPO 2024 przewiduje, iz w celu 
osiqgni~cia powyzszych zalozefz niezb~dnym b~dzie zwifkszenie ilosci zieleni przyulicznej oraz 
zieleni zorganizowanej w centrum miasta (...) 

W ramach tej cZfsci opracowania rolq Wykonawcy bfdzie: (. . .) 



- Wskazanie terenowlobszarow zieleni, I6dzkich parkow i innych zielonych projektow, ktore 
wejdq w ciqgi wskazanych szlakOw. Ponadto Wykonawca wskate terenylobszary zieleni, 
I6dzkie parki i inne zielone projekty zrealizowane, zaplanowane do realizacji oraz te, ktore 
winny zostae zrewaloryzowanel zrewitalizowane, utworzone bqdi poprawione, tak aby 
stanowie ciekawe uzupelnienie Wystawy i obszarow zieleni w mieScie. 

Wnioskowany park na terenie dawnejfabryki, z powodow wskazanych w uwadze do projektu 
mpzp (pismo z dnia 24 listopada br.), spelnia kryteria terenow w'pierajqcych Wystawy 
EXPO Horticultural 2024 w Lodzi. 

Motliwe, te autorzy cytowanego tu Opisu Przedmiotu Zamowienia mieli na mysli mniejsze 
zielence, jednak powinni odpowiedziee pozytywnie na projekt parku, jeteli blfdzie zgloszony 
przez Miejskq Pracownilf Urbanistycznq i mieszkancow Starego Polesia, jako element pieszej 
osi W-Z i dlugofalowej rewitalizacji centrum Lodzi. 

Warto zwrocie uwagf na cytowane zapisy OPZ i zwiqzane z nimi motliwosci pod kqtem 
podobnych projektow w innych cZlfsciach miasta. Teren obNty wnioskiem powinien bye jednak 
traktowany priorytetowo Z uwagi na ryzyko zabudowy i spodziewany wzrost ceny 
nieruchomosci w zwiqzku z budowq stacji "SrodmieScie ". Zeby zrealizowac w Lodzi 
niewqtpliwie potrzebnq koncepc)'f Bllfkitno-Zielonej Sieci, trzeba by prawdopodobnie kolejnej 
wystawy, alba kilku wystaw. 

Prezydent Miasta Lodzi postanowil nie uwzgleduic uwag, 

Wyjasnienia: teren Polleny Ewy polozony jest wewnljtrz kwartalu zabudowy. Obecne zapisy 
projektu planu miejscowego umozliwiajlj realizacjy funkcji mieszkaniowej, uslugowej oraz 
zieleni przez dowolny podmiot bydljcy jego wlascicielem. W obszarze Starego Polesia brakuje 
r6wniez znaczljcych inwestycji mieszkaniowych i biurowych, a teren Polleny Ewy dobrze 
nadaje siy do realizacji ww. funkcji. 

W najblizszym sljsiedztwie przewidziano utworzenie nowego duzego obszaru przestrzeni 
publicznej z duzym udzialem zieleni na terenie plyty Placu Barlickiego, kt6ry w znacznej 
mierze powinien zaspokoic potrzeby mieszkanc6w w tym zakresie. W tym swietle wykup na 
podobnlj funkcjy sljsiadujljcego prywatnego terenu Polleny Ewy wydaje siy nieuzasadniony. 

Ze wzglydu na wlasnosc prywatnlj teren Polleny Ewy nie zostal ujyty we wniosku 
aplikacyjnym wystawy Expo Horticultural 2024 r Lodzi. Proponowane zasoby planowanych 
teren6w zielonych wydajlj siy wystarczajljce w zakresie realizacji zielenc6w z segmentu 
teren6w wspierajljcych wystawy. 

Uwaga nr 5 

wplynyla 29 listopada 20 I 8 r. 
dotyczy niezabudowanej nieruchomosci polozonej na pc\lnocno - wschodnim rogu 

skrzyzowania ul. GdaJlskiej i Zielonej (teren oznaczony na planie numerem 20.4.MW/U) 

Pan wnosi 0 uwzglydnienie w miejscowym planie 
zagospodarowania przestrzennego nastypuj<jcych zmian: 

I) dodanie wymogu realizacji podcieni dla niezabudowal1ej l1ieruchomosci polozol1ej l1a 



p61nocno - wschodnim rogu skrzyzowania ul. Gdanskiej i Zielonej (teren oznaczony 
na planie numerem 20.4.MW/U), 

2) okreslenie w tekscie planu gl~bokosci podcieni na 3,5 metra. 

Skladajqcy uwag~ uzasadnia: 

W miejscu, ktorego dotyczy wniosek znajduje si~ przystanek tramwajowy. Nieruehomose jest 
niezabudowana. Chodnik przy ul. Zielonejjest wqski, co jest niewygodne dla przeehodniow i 
osob oczekujqeych na tramwaj. Doeeniam, te projekt mpzp w II wyloteniu przewiduje na 
omawianym terenie odsuni~eie linii zabudowy od jezdni 0 dodatkowe metry, 
w celu poszerzenia ehodnika oraz wyrownania linii zabudowy z liniq zabudowy przy 
ul. Zielonej 25, po przeeiwnej stronie ulicy Gd0/1skiej. 

To rozwiqzanie nie jest jednak wystarezajqee. Poprzedni projekt mpzp przewidywal w tym 
miejscu streff lokalizaeji podcieni. To byl dobry pomysl, zwlaszcza przy przystanku 
tramwajowym. 

Punktem odniesienia dla omawianej lokalizacji mote bye kamieniea przy ul. Kifiliskiego 82, 
na poludniowo - wsehodnim rogu skrzytowania ulie Kifinskiego i Tuwima (rowniet przy 
przystanku tramwajowymj. W wyniku odsuni~cia budynku od ulicy 0 okolo siedem metrow 
wzglrdem istniejqeej linii zabudowy, powstal tam niewielki plae. Przyklad ten pokazuje, te 
takie rozwiqzania sq potrzebne, poprawiajq funkcjonalnose, roznorodnose i estetykr 
przestrzeni publieznej w srodmiejskim ukladzie wqskich ulic i ehodnikow. Rozwiqzanie z ul. 
Kilinskiego 82 jest na tyle dobre, ze warto stworzyc podobne miejsea po zachodniej stronie 
ulicy Piotrkawskiej. Z tao roznicq. ze na terenie objrtym wnioskiem mielibysmy 7 metrow 
dodatkowej przestrzeni podzielone na 3,5 m przestrzeni otwartejj 3,5 m podeieni. 

Wnoszr 0 okrdlenie w tekSeie planu glrbokasci podcieni na 3,5 metra. Wzorem - jdli ehodzi 
o szerokosc mogq bye podeienia przy I6dzkim Starym Rynku: 2,5 m oraz przy PI. Konstytucji 
w Warszawie: 4m. Udanym projektem jest ukonezona niedawno przebudowa bUdynku 
Muzeum Sztuki przy uliey Gdanskiej, gdzie utworzono podeienia. 

Jeteli motemy stworzyc ealkiem nowq przestrzen i zabudowr, to warto, aby byla maksymalnie 
funkejonalna i wygodna dla mieszkaneow, zarowno latem, jak i zimq, przy dobrej i przy zlej 
pogodzie. Podeienia sq w tym miejseu potrzebne i wnoszr 0 przywroeenie zapisu 0 podeieniaeh 
wmpzp. 

Prezydent Miasta Lodzi postanowil nie uwzglednic uwagi, 

Wyjasnienia ad, 1,; W wyniku uwagi zlozonej podczas pierwszego wylozenia do publicznego 
wglqdu, projekt planu zostal dostosowany tak, aby poprawic relacje miydzy przestrzeniq 
publicznq a zabudowq w obr~bie skrzyzowania ulic Zielonej i Gdanskiej, m.in. skorygowano 
linie rozgraniczajqce ulicy Zielonej w celu zmieszczenia wygodnej szerokosci chodnika i 
przystanku tramwajowego oraz nawiqzania liniq zabudowy do zabytkowego budynku 
polozonego w p61nocno - zachodnim narozniku skrzyzowania. Poszerzenie dokonane zostalo 
kosztem przyleglej dzialki budowlanej. Zmniejszenie jej parametr6w nie pozwala narzucic 
obowiqzku realizacji podcieni, gdyz nie sq juz wymagane dla zachowania prawidlowych 
szerokosci chodnika. Nie wyklucza to mozliwosci realizacji podcieni na etapie projektu 
budowlanego. 



Wyjasnienia ad. 2.: Strefy lokalizacji podcieni zostaly wyznaczone w r6znych miejscach, na 
dzialkach 0 r6znej specyfice. Gl<;bokosc podcieni powinna zostac doprecyzowana na etapie 
projektu budowlanego. 

Uwaga nr6 

wplyn<;la 29 listopada 2018 r. 
dotyczy plyty placu Barlickiego (teren oznaczony na planie numerem 2S.1.PP) 

Pan wnosi 0 obnizenic wskaznika powierzchni biologicznie 
cZYllllej na plycie Placu Barlickiego z 33% na 20%. 

Skladaj~cy uwag<; uzasadnia: 

Przy tak wysokim wskainiku zieleni, jak 33%, biorqe pod uwag~, te ez~sc plyty rynku 
zajmujq stragany kwiaeiarek - wolna przestrzen rynku b~dzie niemal w 50% zaj~ta przez 
zielen. Tymczasem chodzi 0 to, teby plac byl placem nie tylko z nazwy, ale teby motna bylo na 
nim urzqdzic np. Jarmark Botonarodzeniowy, ezy inne podobne wydarzenia. 

L6di, trzecie co do wielkosci miasto w Polsce, nie ma ani jednego placu w tradyeyjnym, 
europejskim znaczeniu. Nie ma miejsca, gdzie bylaby przestrzen na plycie placu - przyjazna, 
tywa, z restauraejami i handlem, zamkniltta ze wszystkieh stron pierzejami w postaei 
eleganckieh budynk6w .. Plac Dqbrowskiego jest niedokonczony - brakuje zachodniej pierzei. 
Budynki to obiekty utyteeznosci publicznej (Sqd, Teatr Wielki i uczelnia), brakuje kawiarni 
i restauraeji. W rezultacie miejsce tyje tylko w godzinach praey ww. instytucji. Przy Placu 
Wolnosci sq bloki, a plyta placu wymaga gruntownej przebudowy. Plac Zwyeiltstwa - szkada 
sl6w. Plyta Placu Barlickiego jest zabudowana, w pierzejaeh sq niezabudowane parcele 
i parterowe lub phitrowe budynki. Podobna sytuaeja jest przy Plaeu Komuny Paryskiej, kt6ry 
placem jest tylko z nazwy, bo Junkcjonuje jako park i parking (powinien bye: "skwer Komuny 
Paryskiej"). Nazwa "Rynek Balueki" powoli zaezyna Junkcjonowae jako nazwa ulicy (np. na 
mapach Targeo). Plaeem nazywa silt w Lodzi miejsca, kt6re sq nim tylko z nazwy, bo 
Junkcjonujq jako park (np. pI. Komuny Paryskiej), targ (Pl. Barlickiego), albo parking 
(pI. J Agackiej-Indeekiej). 

Hala targowa przy Placu Barlickiego powinna bye atrakcjq na ksztalt hal, kt6re motemy 
zobaczye w wielu miastach Europy. Projekt hali targowej powinien uwzgl~dniae uzupelnienie 
handlu gastronomiq, uslugami, przynajmniej od strony ulic i placu, teby hala "tyla" do 
wieczora. 

Dobrym pomyslem mote bye urzqdzenie otwartego konkursu Jotograjicznego "Miejska hala 
targowa", na kt6ry katdy bltdzie m6g1 zglosie zdHcia, pokazae cos, eo mu silt spodobalo w 
Polsce lub za granicq. Drugq rzeczq, kt6rq warto zrobie, jest konkurs na przedstawienie 
studialnego projektu koncepcyjnego Nowej Miejskiej Hali Targowej przy Pl. Barlickiego. Cele 
i zalotenia konkursu powinny bye podobne, jak w konkursie architektonicznym " wsp61czesna 
kamienica 16dzka". Chodzi 0 wypracowanie koncepcji arehitektonicznych, kt6re moglyby bye 
zastosowane lub stanowic inspiracjlt przy opracowaniu projektu hali targowej. Konkurs bylby 
skierowany do os6b zwiqzanych z architekturq, sztukq i designem. Udzial mogliby wziqe 
zar6wno studenei architektury, kierunk6w artystycznych, jak i arehitekci czy designerzy. 



Prezydent Miasta Lodzi postanowii nie uwzglednic uwagi. 

Wyjasnienia: Plac Norberta Barlickiego, dawny Wi~owy Rynek, stanowil historycznie 
centraln~ przestrzen publiczn~ Starego Polesia. Plac pelni! wymiennie funkcj, handlow~ 
w dni targowe oraz przestrzeni publicznej w pozostale dni. Funkcja hand Iowa stanowi 
kulturowo zakorzeniony element tego obszaru, podczas, gdy funkcja przestrzeni publicznej, tak 
istotna dla funkcjonowania calej dzielnicy, zanikla. Proponowane zapisy dla okolic Placu 
Barlickiego umozliwi~ calosciowe uporz~dkowanie oraz reorganizacj, obszaru. 

Jednym z podstawowych zadan planu miejscowego dla Starego Polesia jest utworzenie 
przestrzeni publicznej, kt6rej zadaniem b,dzie sluzyc lokalnej blisko czterdziestotysi,cznej 
spolecznosci w wielu aspektach. W obliczu dojmuj~cego braku zieleni wazne wydaje si, 
zapewnienie korzystnego mikroklimatu do sp,dzania wolnego czasu, w tym r6wniez dla os6b 
starszych i dzieci, chociazby dzi,ki zaproponowanej ilosci zieleni czy lokalizacji historycznej 
fontanny. 

Wskaznik powierzchni biologicznie czynnej w terenie 25.I.PP zostal ustalony na poziomie 
33% w wyniku uwzgl,dnienia uwag zlozonych w trakcie pierwszego wylozenia do 
publicznego wgl~du. Wskainik ten ustalono na podstawie analiz przestrzennych tak, aby 
umozliwic docelowe wielofunkcyjne zagospodarowanie placu. 

Uwaga nr7 

wplyn,la 4 grudnia 2018 r. 
dotyczy dzialek nr 317/30 i 430 W obn;bie S-l polozonej przy ulicy W61czanskiej 

9 (teren oznaczony na planie numerem 14.2.MW/uh) 

Pan wnosi 0 skorygowanie zaproponowanego przebiegu 
obowi~zuj~cej linii zabudowy poprowadzonej poprzez przedmiotow~ nieruchomosc na 
lokalizacj, po wschodniej granicy dzialki nr 317/30 w obr,bie S-l na styku z pasem drogowym 
ul. W6lczanskiej. 

Autor uwagi uzasadnia: 

W przedlotonym projekcie planu linia zabudowy przecina mojq nieruchomosc, rozdzielajqc 
dwie dzialki budowlane. Rozwiqzanie to nie tylko degraduje mojq nieruchomosc, komplikujqc 
jej zagospodarowanie, ale dodatkowo bardzo obnita jej wartose. Dodatkowo nalety 
podkreilie, te zaproponowane rozwiqzanie nie tylko nie wnosi niczego wartosciowego do 
ukladu urbanistyczno-przestrzennego, ale jest wr~cz sprzeczne z historycznym przebiegiem 
wschodniej pierzei ul. W61czanskiej i wytycznymi konserwatorskimi dla tej nieruchomosci. 
Teren dzialki 317/30 jest, zgodnie z obowiqzujqcym zaszeregowaniem, terenem budowlanym. 
Dodae nalety, te w trakcie niedawnej przebudowy ul. W61czanskiej zostal przez ZmT 
pomini~ty i pozostawiony poza zakresem przebudowy. Przeprowadzajqc post~powanie 
o ustanowienie warunk6w zabudowy dla ww. nieruchomosci WUiA UML wykonal analiz~ 
urbanistycznq, z kt6rej niezbicie wynika it wlasciwy jest przebieg zgodny z liniq wyznaczonq 
przez historyczne komienice, np. pod nr 5. 

Nieruchomosc jest niewielka, ale w calosci daje szanse na wybudowanie tu zgrabnego 
i atrakcyjnego budynku, Ograbienie jej z motliwosci zabudowy Jrontu dzialki mote 



spowodowac powazne utrudnienia lub nawet brak mozliwosci atrakcyjnego zagospodarowania 
i pozostawienie w centrum miasta, przy reprezentacyjnej promenadzie obdrapanego strupa 
i zaniedbanymi scianami szczytowymi sqsiednich kamienic. 

W zwiqzku z powyzszym uprzejmie proszl{ 0 skorygowanie przebiegu wyznaczonej 
obowiqzujqcej linii zabudowy. 

Prezydent Miasta Lodzi postanowil nie uwzglednic uwagi. 

Wyjasnienia: Linia rozgraniczaj~ca pomic;dzy terenem 14.2.MW IUh a terenem ulicy 
W 6lczanskiej wyznaczona zostala wzdluz ogrodzenia nieruchomosci przy ul. W 6lczanskiej 9 
w celu usankcjonowania istniej~cego rozdzialu pomic;dzy terenem drogowym a budowlanym 
(obecnie przedmiotowa dzialka 317/30 wykorzystywana jest jako fragment ulicy 
W61czanskiej). Linia zabudowy wyznaczona zostala natomiast w nawi~zaniu do elewacji 
s~siaduj~cego budynku przy ulicy W 6lczanskiej 7 tak, aby zachowac obecny charakter 
lokalnego poszerzenia przestrzeni. 

Uwaga nrS 

wplync;la 21 grudnia 20 IS r. 
dotyczy dzialki or 202/S w obrc;bie P-9 polozonej przy ulicy Pogonowskiego SI7 

(teren oznaczony na planie numerami 2.3.MWIU, 2.S.MWIU, 2.9.MWIU, 2.2.ZP, 2.8.ZP, 
3c.KDD) 

Pan Pan i Pan wnosz~ 

o niewprowadzanie w projekcie planu miejscowego ustalen zmieniaj~cych obecne uzytkowanie 
nieruchomosci przy ulicy Pogonowskiego SI7, w szczeg61nosci podkreslaj~c, ze: 

1) Projekt mleJscowego planu zagospodarowania przestrzennego zaklada 
przewlaszczenie cZl{sci nieruchomosci przeznaczonej na cele gospodarcze, niezbl{dnej 
dla biezqcego i prawidlowego funkcjonowania przedsil{biorstw dzialajqcego podjirmq 
Heyday Group spa/ka z ograniczonq odpowiedzialnosciq, Roger sp6/ka 
z ograniczonq odpowiedzialnosciq, Olczyk Zbigniew, Klepczarek Piotr sp6lka jawna 
g/6wnie z uwagi na pozbawienie przedsil{biorstw powierzchni magazynowej . 

2) Naruszenie przyslugujqcego zglaszajqcym prawa wlasnosci nieruchomosci. 
3) Ryzykiem dla jirm dzialajqcych w tej posesji Jakie wiqze sil{ z ewentualnym przyjl{ciem 

niniejszego projektu, jest zakonczenie dzialalnosci gospodarczych prowadzonych przy 
ul. Pogonowskiego 5/7. 

4) Przyjl{cie niniejszego projektu bl{dzie wiqzac si,! z kosztami, gl6wnie w celu 
przebudowy infrastruktury, ktarych jirma nie bl{dzie w stanie pokryc przy obecnym 
stanie jinansowym. 

Autor uwagi uzasadnia: 

Na podstawie przyslugujqcego uprawnienia, wynikajqcego z art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 
27 marca 2003 r. 0 planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, zglaszamy uwagi do 
projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla cZl{sci obszaru miasta 
Lodzi polozonego w rejonie alei Tadeusza Kosciuszki i ulic: 6 Sierpnia, Generala Lucjana 
Zeligowskiego, sw. Jerzego, Cmentarnej, Legion6w, Zachodniej i W6lczanskiej. Nieruchomosc 



oznaczona dzialkq 20215 w posesji Pogonowskiego 5/7 zostala nabyta 
w 1997 roku z przeznaczeniem pod dzialalnose gospodarczq ktora to dzialalnose wykonywana 
jest do chwili obecnej. W dotyehczasowej dzialalnosei zawsze terminowo realizowalismy 
wszelkie obowiqzki 0 eharakterze publicznoprawnym i stanowimy istotnego platniko podatkow 
w tejte lokalizacji. Zglaszajqcy podnoszq, te niniejszy projekt w sposob ratqey narusza ieh 
interesy i tym samym kwestionujq jego ustalenia. 

Obwieszczenie a wyloteniu do publieznego wglqdu projektow miejscowych planow 
zagospodarowania przestrzennego zawiera projekt dla rejonu alei Tadeusza Kosciuszki 
i ulie: 6 Sierpnia, Generala Luejana Zeligowskiego, Sw. Jerzego, Cmentarnej, Legionow, 
Zachodniej i Wolczm1skiej. Projekt ten jest z oezywistych wzgl?dow niekorzystny dla 
zglaszajqeego, dlatego podnosimy co nast?puje. 

W pierwszej kolejnosci nalety zauwatye, te projekt zaklada pozbawienie przedsi?biorstw 
znacznej ez?sei gruntu. Zgodnie z projektem, przewlaszezeniu ma ulec obszar a lqcznej 
powierzchni okolo 2864 m2 na tereny zielone i drogi - czyli 37% powierzehni dzialki. Teren 
ten ma istotne znaezenie dlafirmfunkejonujqcyeh tutaj, na cz?sci tej znajdujq si? magazyny w 
dyspozycji dwoeh firm odpowiednio okafo 1300 m2 i 2400 m2 (plus 960 m2 powierzchni 
magazynowej piwnic). Likwidaeja jakiejkolwiek powierzchni na tej cz?sci dzialki (ad strony 
zachodniej) wiqte si? z powatnymi utrudnieniami i likwidaejq przynajmniej cz?sci jesli nie 
ea/osei dzialalnosei gospodarezej. 

Przewlaszezenie spowoduje rowniet, te firmy b?dq pozbawione motliwosei przyjmowania 
towaru, jak rowniet dokonywania wysylek, a ktora to motliwosc stanowi immanentny przymiot 
kotdego przedsi?biorstwa. Nie sposob wyobrazie sobie prowadzenia dzialalnosei, 
w ktorej nie jest motliwe przyjmowanie dostaw oraz wysylka towarow. W przypadku 
zg/aszajqeyeh jest to tym bardziej wykluezone, albowiem doslawy zawierajq znaezne flosei 
towarow, kloryeh jednoslkowa waga uniemotliwia ieh swobodne przeniesienie. 

Przed rozpoez?eiem dzialalnosei, w miejseu obj?tym przedmiotowym projektem, eelowo 
wygospodarowano znaezny obszar z przeznaezeniem na magazyny i plae manewrowy, 
poniewat jut ad samego poezqtku zakladano, te b?dzie to nieodlqezny skladnik 
przedsi?biorstwa. Pozbawienie tak strategicznego miejsca firmy, ktorej jednym 
z przedmiotow dzialalnosei jest szeroko rozumiana dystrybueja, b?dzie mialo doniosle skulki, 
ktore w ostatecznosei doprowadzie mogq do ogloszenia przez firm? upadlosci. Nalety 
podkreSlie, te wszelkie inwestyeje powinny bye realizowane z poszanowaniem zasady 
proporejonalnosei. Przyjmuje si? powszeehnie, te organy publiezne, ezyniqe utytek 
z przyznanych kompeteneji, nie mogq ustanawiae nadmiernych ograniezen w korzystaniu przez 
jednostk? z podstawowyeh praw i wolnosei. W niniejszej sprawie mamy do czynienia 
z naruszeniem wspomnianej zasady, poniewat nie mote bye usprawiedliwieniem do 
ograniezenia prawa wlasnosei i swobody prowadzenia dzialalnosei gospodarezej, budowa 
ulicy (przedlutenie Jerzego). 

Ponadto projektowi miejseowego planu zagospodarowania przestrzennego zarzueamy, te jego 
przyj?cie w postaei niezmienionej w zakresie obj?tym niniejszym pismem, spowoduje 
naruszenie art. 6 ust. 2 ustawy 0 planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym w zwiqzku 
z art. 140 Kodeksu cywilnego oraz art. 31 ust. 3 i art. 64 ust. 3 Konstytueji RP. Naruszenie 
prawa wiqzae si? b?dzie z przekroezeniem granie przyslugujqeego gminie wladztwa 
planistyeznego, ktore polega na nadmiernym ograniezeniu uprawnien zglaszajqeego 



zwiqzanych z prawem wlasnosci nieruchomosci p%ionej na terenie obj~tym projektem, 
Fragment nieruchomosci nale:i:qcy do zg/aszajqcych ma istotne znaczenie dla mo:i:liwosci 
prowadzenia przez nich dzialalnosci gospodarczej. Wprowadzenie zmian uniemo:i:liwi 
korzystanie z nieruchomosci w sposob zgodny z jej przeznaczeniem, a tym samym pozbawi jq 
jakiejkolwiek wartosci z punktu widzenia przedmiotowej dzia/alnosci, 

Istotny jest rownie:i: fakt, :i:e z przedstawionego projektu wyniko, i:i: mo:i:na wskazac 
alternatywny sposob przebiegu planowanych inwestycji, z pomini~ciem dzialki nr 20215, 

Prezydent Miasta Lodzi postanowil nie uwzglednic uwagi, 

Wyjasnienia: Strategia Rozwoju Przestrzennego Lodzi L6dz 2020+ narzuca kierunek 
przeksztalcen centrum miasta w kierunku obszaru mieszkaniowo - uslugowego 0 wysokiej 
jakosci zycia i zamieszkania, Program Zielone Polesie prowadzony w obszarze Starego Polesia 
realizuje tq polityk" poprzez zazielenianie ulic i realizacj" park6w, Funkcje magazynowe, 
przemyslowe lub inne uciqzliwe lub generujqce ruch ci"zkich pojazd6w powinny bye 
lokalizowane poza scislym centrum, Omawiany kwartal juz obecnie poddaje si" temu 
procesowi - w jego zachodnio-poludniowym narozniku rozwija si" kompleks biurowy, 

Kwartal polozony mi"dzy ulicami Legionow, Zeligowskiego, I-go Maja i Pogonowskiego, 
oznaczony w projekcie planu miejscowego numerem 2, w obr"bie kt6rego polozona jest 
nieruchomosc obj"ta uwagq, stanowi jeden z najwi"kszych kwarta16w zabudowy 
w sr6dmieSciu Lodzi, Jego powierzchnia to okolo 5,3 ha, podczas, gdy dla miast powyzej 500 
tys, mieszkanc6w w strefie wielkomiejskiej wielkose kwartal6w nie powinna przekraczac I ha 
(zr6dlo: Ziobrowski 2., 2012, Urbanistyczne wymiary miast, Instytut Rozwoju Miast, Krakow), 
Tak duzy rozmiar kwartalu niesie za sobq negatywne skutki dla ksztaltowania centrum miasta: 
przede wszystkim niekorzystny uklad komunikacji pieszej 
w szczeg6lnosci przejscie od ulicy Strzelc6w Kaniowskich do sw, Jerzego wiqze si" 
z obchodzeniem calego kwartalu, Uzupelnienie siatki ulic w zakresie powiqzania ww, ulic jest 
niezb"dne rowniez ze wzglo;dow komunikacyjnych, a przebieg planowanej drogi 3c,KDD 
wskazany zostal w Studium uwarunkowan i kierunkow zagospodarowania przestrzennego 
miasta Lodzi przyj"tym uchwalq nr LXIXIl753/18 Rady Miejskiej w Lodzi 
z dnia 28 marca 2018 r. Mozliwe trasowanie nowej drogi bylo wielokrotnie badanie i kazdy 
z analizowanych wariant6w przechodzi przez dzialk" 202/5 ze wzgl"du na jej polozenie 
dokladnie w srodku kwartalu, w obszarze lqczqcym dwa punkty wylotowe - nieruchomosc 
przy uticy Legion6w 78 - w stron" ul. sw, Jerzego oraz przerw" w ciqglej zabudowie przy 
ul. I-go Maja 47 - w stron, ulicy Strze1cow Kaniowskich, 

Miasto L6dz nie wyznaczylo jak dotqd terminu budowy planowanej drogi i teren6w zieleni, 
do czasu realizacji ustalen zapis6w planu teren mozna uzytkowae zgodnie ze stanem 
istniejqcym, a obiekty budowlane mogq podlegac remontom, 

W trakcie opracowywania planu wazone sq interesy publiczne i prywatne. Poszukuje si" 
mozliwosci realizacji zadan publicznych w spos6b jak najmniej ingeruj!!cy w przestrzen 
prywatnq, ale w przypadku struktury zabudowy tego konkretnego kwartalu realizacja waznego 
powiqzania komunikacyjnego z omini"ciem teren6w prywatnych jest niemozliwa, 



Uwagi nr 9 i 10 

wplyn,ly 21 grudnia 2018 r. 
dotyczq nieruchomosci przy ul. Gdanskiej 42 
zlozone uwagi majq tozsam'! treSc 

Pani i Pani wnosz'! 0 niewprowadzanie w projekcie planu 
miejscowego terenu otwartego na posesji przy ul. Gdanskiej 42. 

Autorki uwag uzasadniaj,!: 

Po zapoznaniu sif z planami przestrzennymi dotyczqcymi naszego rejonu uwatam. te 
zaplanowane stworzenie terenu otwartego na posesji przy ul. Gdanskiej 42 zagrata naszemu 
bezpieczenstwu oraz bezpieczenstwu naszych mieszkan i mienia i nie zgadzamy sif na takie 
rozwiqzanie. 

Przez wiele lat staralismy sif 0 zamknifcie posesji i postawienie muru pomifdzy podworkiem 
naszej posesji. a podworkiem posesji przy ul. WifCkowskiego 30. Otwarta przestrzen stwarzala 
latwq motliwosci ucieczki dla zlodziei i lobuzow. Po serii bandyckich napadow na terenie 
naszej posesji m. in. pobita i okradziona zostala starsza sqsiadka, inna sqsiadka rowniet 
zostala okradziona, moj mqt pobity podczas spaceru z psem (nadmieniam, te bandzior, ktory 
dokonal pobicia zostal przez prokuratora uniewinniony ze wzglfdu na malq szkodliwosc 
czynu), okradane i dewastowane samochody, wspolnota mieszkaniowa na wlasny koszt 
postawila mur oddzielajqcy obie posesje oraz zamontowala zabytkowq zamykanq bramf, 
ktorej poloWf trzeba by/o od nowa wykonac u kowala, gdyt wczeSniej zostala ukradziona. 

Okazllj'e sif, te wgprzedstawionych planow mieszkancy naszej posesji znowu zostanq narateni 
na podobne sytuacje i bfdq tyc w ciqglym stresie. Ktos, k10 zaplanowal takie rozwiqzanie nie 
ma poifcia 0 okolicy i nie slyszy CZfStych burd i nocnych wrzaskow na naszym odcinku ul. 
Gdanskiej. 

Wszyscy mieszkancy zamykajq dostfPY do terenow kamienic, a nowe budowane bloki od razu 
sq zabezpieczane ogrodzeniami a nawet monitorowane. Nas natomiast pozbawi sif 
bezpieczenstwa i narazi na stres i to tylko dlatego, te mieszkamy w centrum miasta, a nie na 
nowych osiedlach. A przeciet wszystkie nowo budowane apartamentowce w centrum rowniet 
sq terenami zamkniftymi dla postronnych. Dlaczego nas pozbawia sif bezpieczenstwa we 
wlasnym domu? 

Czy przejscia ulicami nie wystarczq? Normalni ludzie chodzq ulicami, bo tam sq sklepy 
i srodki komunikacji miejskiej. Ponadto, co mieszkancy posesji zrobiq z samochodami, jeS/i 
zostanie nam zabrane podworko a na ulicy Gdanskiej po rewitalizacji tet nie bfdzie miejsca 
na ponad 20 samochodow tylko z naszej kamienicy? Czy w planach ujfte jest wybudowanie 
parkingow podziemnych dla mieszkancow? Dla kogo tworzy sif takie rozwiqzania, bo nie tylko 
o estetykf tutaj chodzi? 

To bardzo chwalebne, te miasto stworzy nam pifkne tereny, ale dlaczego kasztem naszego 
bezpieczenstwa? 



Pani Prezydent Hanna Zdanowska na inauguracyjnej sesji Rady Miejskiej po zaprzysifteniu 
mowila pifkne slowa 0 swojej pracy dla mieszkancow Lodzi i wtedy nie przypuszczalam, ze te 
slowa bfdq oznaczaly lak wielkie problemy dla mnie i sqsiadow. 

PrezydeDt Miasta Lodzi postaDowil Die uwzglednic uwag. 

Wyjasnienia: Stare Polesie jest dzielnic~ 0 bardzo niskim udziale zieleni, kt6ra stanowi 
o jakosci zycia i zamieszkania. Wskainik publicznych teren6w zielonych wynosi tu 0,5 m2 na 
osobt;, co znacznie odbiega od wymaganego minimum 5 m2 na osobt;. Zar6wno program 
Zielone Polesie,jak i plany miejscowe dla dzielnicy d¥~ do podniesieniajakosci zamieszkania 
w obszarze przez zwit;kszenie ilosci teren6w zielonych dostt;pnych dla mieszkanc6w. 

Proponowany teren 20.3,ZP r6zni sit; od innych proponowanych teren6w zieleni publicznej w 
obszarze Starego Polesia. Kwartal nr 20 wyr6znia sit; scisl~ zabytkow~ zabudow~ - palac6w, 
kamienic, willi i fabryk - na terenach kt6rych trudno znalezc tereny zieleni 
w obrt;bie istniej~cych dzialek. Proponowane rozwi~zanie rna na celu ochront; wnt;trza 
kwartalu przed zabudow~ tak, aby zapewnic duzy pol~czony teren zieleni, maj~cy za zadanie 
sluzyc w gl6wnej mierze mieszkancom i u:i:ytkownikom tego kwartalu. Teren ten bt;dzie mial 
bezposredni dostt;p z terenu przyleglych kamienic. Publiczny dostt;p do tego terenu bt;dzie 
mozliwy przez przejscie kolo willi lakuba Wiwe, mieszcz~cej obecnie Przedszkole Miejskie 
nr 8. 

Uwaga nr 11 

wplynt;la 21 grudnia 2018 r. 
dotyczy calego obszaru objytego planem 

Pani wnosi 0 uwzglt;dnienie w miejscowym planie zagospodarowania 
przestrzennego nastt;pujqcych zmian: 

I) doprccyzowanie. czy na pewno intcncjq projcktu planu miejscowego jest okreslenie 
konkretnej wysokosci zabudowy w terenach MW/Uh oraz 14.I.U (odpowiednio 18 m 
i 23 m) zamiast - jak we wszystkich innych ustaleniach wysokosci - okreslenie 
maksymalnej wysokosci zabudowy. 

2) doprecyzowanie projektu planu miejscowego w zakresie oznaczenia na rysunku 
.,Ozielnicy Wi~zowej" i "Osady L6dki" wpisanych do gminnej ewidencji zabytk6w, 
jednak braku odniesienia do tych oznaczen w tekscie planu. 

Prezydent Miasta Lodzi postanowil uwzglf;dnic uwage. 

Wyjasnienia ad. 1.: intencj~ projektu planu miejscowego jest okreslenie maksymalnej, a nie 
stalej wysokosci zabudowy: w przypadku teren6w MW /Uh - maksimum 18 m, a w terenie 
14.1.U - maksimum 23 m. Odpowiednia korekta zostanie wprowadzona do projektu planu. 

Wyjasnienia ad. 2.: Odniesienie do "Ozielnicy Wiqzowej" i "Osady L6dki" wpisanych do 
gminnej ewidencji zabytk6w powinno znajdowac sit; w § 6 pkt 3 w brzmieniu uzgodnionym z 
Wojew6dzkim Konserwatorem Zabytk6w w dniu 01.10.2018 r: "wprowadza sif oznaczone na 
rysunku planu streJY ochrony konserwatorskiej: "A" - scislej ochrony konserwaforskiej 
wielokulturowego krajobrazu miasta przemyslowego uznanego za pomnik hislorii wraz 



z otoczeniem, "B" - ochrony konserwatorskiej uklad6w przestrzennych oraz zabytk6w i ich 
otoczenia oraz "C" - ochrony konserwatorskiej element6w rozplanowania oraz zabytk6w, 
obejmujqce historyczne uklady urbanistyczne oraz krajobrazy kulturowe wpisane do gminnej 
ewidencji zabytk6w pod nazwami "Dzielnica Wiqzowa" i "Osada L6dka ", dla kt6rych ustala 
sif:". W projekcie pJanu przygotowanym do wylozenia pubJicznego wgJljdu omylkowo 
usuni<;to fragment zapisu dotyczljcy historycznych uklad6w urbanistycznych oraz krajobraz6w 
kuJturowych wpisanych do gminnej ewidencji zabytk6w pod nazwami "DzieJnica Wiljzowa" 
i "Osada L6dka". Projekt zostanie skorygowany w tym zakresie i przywr6cony do brzmienia 
uzgodnionego z Wojew6dzkim Konserwatorem Zabytk6w. 

Uwaga Dr 12 

wplyn<;la 27 grudnia 2018 r. 

dotyczy dzialek przy ul. Legion6w 60/66 i ul. Pogonowskiego 2/6/8 0 numerach 
2 J 9/4, 232/5, 232/6 w obr"bie P-9 

Legion6w 66 sp. Z 0.0. wnosi 0 uwzgl,dnienie w miejscowym pJanie zagospodarowania 
przestrzennego nast<;pujljcych zmian: 

J) Iikwidacj<; ciljgu pieszego 3.2. KDX, 
2) zwi<;kszenie wysokosci zabudowy wewnljtrz kwartalu na ww. dzialkach w terenie 

3. J .MW /U do J 0 kondygnacji. 
Autor uwagi uzasadnia, ze lokalizacja ciljgu pieszego 3 .2.KDX przechodzljcego przez dzialk<; 
nr 219/4 jest nieuzasadniona (prywatna dzialka). a ponadto koliduje z naszymi planami 
inwestycyjnymi. Dla tego terenu w dniu 27.0S.2007r. zostala wydana decyzja 
o warunkach zabudowy nr UA.ll/44S/07 dla inwestycji polegajqcej na budowie osiedla 
mieszkalnego wielorodzinnego z uslugami, garatami podziemnymi i niezb~dnq infrastrukturq 
obejmujqcq wszystkie ww. dzia/ki. Nastfpnie w dniu 15.01. 200Sr. pozwolenie na rozbi6r~ 
wszystkich obiekt6w i pozwolenie na budow~ zespolu budynkOw mieszkalnych wielorodzinnych 
z us/ugami w parterze, z aptekq, garatami podziemnymi i infrastrukturq. 
W 2016r. plany inwestycyjne ulegly zmianie i budow~ zespolu budynk6w mieszkalnych 
podzielono na 11 etapy. W dniu 16.01.2017 uzyskalismy ostatecznq decyzje pozwolenia na 
budowf budynku mieszkalnego wielorodzinnego z us/ugami w parterze i niezb~dnq 

infrastrukturq oraz wystqpilismy w grudniu 201S roku 0 pozwolenie na budoWf dla II etapu 
inwestycji. Przewidziany w projekcie miejscowego planu zagospodarowania publicznie 
dostfpny ciqg pieszy koliduje z zaprojektowanym przez nas uk/adem komunikacyjnym, na kt6ry 
mamy czynne pozwolenie na budowf oraz koliduje z projektowanym przez nas budynkiem 
mieszkalnym i uk/adem komunikacyjnym na planowanym przez nas osiedlu mieszkaniowym w 
II etapie oraz niepotrzebnie dzieli teren naszej dzia/ki publicznq sciezkq. Taki uk/ad ogranicza 
zdecydowanie motliwosci zabudowy i znacznie obnita atrakcyjnosc tego terenu (zar6wno z 
punktu widzenia inwestora, jak i przyszlych mieszkaitc6w naszego oSiedla) oraz jego wartosc 
rynkowq, co narazi miasto L6di na dute koszty zwiqzane z wyplatq odszkodowania. Naszym 
zdaniem ciqg pieszy na zapleczu prywatnej dzialki nie powinien bye strategicznym celem 
miasta na tym obszarze. 

W zakresie zwi<;kszenia dopuszczaJnej wysokosci zabudowy wewnljtrz kwartalu do dziesi<;ciu 
kondygnacji, Autor uwagi uzasadnia, ze parametr ten, po przeprowadzeniu analizy 



urbanistycznej, zostal wpisany do decyzji 0 warunkach zabudowy nr UA.lll448/07 z dnia 
27.08.2007r., na podstawie kt6rej uzyskano pozwolenie na budow, pierwotnie w 2000 r. a 
nast,pnie w 2016r. 

Prezydent Miasta Lodzi postanowil nie uwzglednic uwagi. 

Wyjasnienia: 

Plan miejscowy jest realizacjll zar6wno polityki powrotu do miasta, uj,tej w Strategii 
Przestrzennego Rozwoju Lodzi 2020+, jak i w programie Zielone Polesie, dllzllcym do 
poprawy jakosci zycia w dzielnicy. Przede wszystkim proces polega na dopelnianiu ukladu 
przestrzeni publicznych i realizacji ich w wysokiej jakosci, z dUZIl iloscill zieleni, 
w przyjaznej mieszkancom formie podw6rc6w miejskich, uzupelniania ukladu zieleni parkami 
kieszonkowymi. W bezposrednim sllsiedztwie omawianej nieruchomosci zostala juz 
przebudowana na woonerf ulica Pogonowskiego, zrealizowano skwer na rogu 
ul. Pogonowskiego i Legion6w (oznaczony na rysunku planu 2.7.zP) oraz park kieszonkowy 
naprzeciwko omawianej nieruchomosci, po drugiej stronie ulicy Legion6w. W najblizszym 
czasie zas planowana jest budowa parku kieszonkowego oznaczonego na w planie 3.6.zP na 
dzialce przyleglej do omawianej w uwadze nieruchomosci oraz przebudowa ulicy Lipowej -
Pr6chnika, na odcinku od I-go Maja do Zeromskiego, w ukladzie przestrzennym 
zaprojektowanym z mieszkancami tego odcinka, uwzgl,dniajllca lokalizacj, placu z fontannll 
na zalamaniu ulicy Lipowej i Pr6chnika, w miejscu, od kt6rego zaczyna si, planowany ci'lg 
pieszy 3.2.KDX. 

Lokalizacja ci'lgu pieszego jest niezb,dnym uzupelnieniem ukladu komunikacji pieszej 
i rowerowej w obszarze Starego Polesia. Cillg 3.2.KDX rna za zadanie Spi'lC planowany plac 
na zakonczeniu ulicy Lipowej, przez omawiany teren mieszkaniowo - uslugowy 3.I.MW/U, 
umozliwiajllc ustawienie zabudowy frontem do bezpiecznej przestrzeni publicznej generujl!cej 
ruch pieszy, ze skwerem przy zbiegu ul. Cmentarnej i Legion6w, stanowillcym lokalny w,zel 
komunikacyjny. Cillg pieszy rna r6wniez za zadanie zapewmc dojscie 
z obszaru dzielnicy do planowanego przystanku kolejowego L6dz - Poles ie, przewidywanego 
w Ogrodach Karskiego. 

Miasto L6dz konsekwentnie buduje system przestrzeni publicznych Starego Polesia, a ci'lg 
3.2.KDX jest niezb,dnym elementem tego ukladu. Wszelkie om6wione powyzej dzialania 
majl! na celu znaczne podwyzszenie atrakcyjnosci tego terenu dla jego obecnych i przyszlych 
mieszkanc6w i uzytkownik6w. 

Omawiany kwartal jest dysfunkcyjny w swoim ksztalcie i rozmiarze - zajmuje obszar prawie 
4 ha, podczas, gdy dla miast powyzej 500 tys. mieszkanc6w w strefie wielkomiejskiej wielkosc 
kwartal6w nie powinna przekraczac I ha (zr6dlo: Ziobrowski z., 2012, Urbanistyczne wymiary 
miast, Instytut Rozwoju Miast, KrakOw). 

Kwartal ten wymaga wi,c podzialu na mniejsze tak, aby umozliwic komunikacj, co najmniej 
pieszll i rowerowll w ukladzie p6lnoc - poludnie na przedluzeniu ulicy Lipowej. W projekcie 
planu zdecydowano wprowadzic najmniej inwazyjnl! formy podzialu kwartalu na mniejsze 
czysci w postaci cillgu pieszego i linii sugerowanych polllczen pieszych. 

Miasto dllZY do przeksztalcenia w centrum w tereny 0 wyzszej jakosci zycia. Realizacja 
grodzonego osiedla dziesi,ciopi,trowych blok6w w ukladzie wolnostoj'lcym jest sprzeczna 



z tymi dqzeniami - zar6wno osiedla grodzone jak i zabudowa wolnostojqca w formie blok6w 
nie sprawdzily si<; w ksztaltowaniu miast przyjaznych mieszkaitcom. Nalezy zauwaZYc, ze 
przy ulicach zabudowa jest dopuszczona - i realizowana - w ukladzie pierzejowym 
i w wysokosci wynikajqcej z analiz krajobrazu kulturowego dzielnicy. Kwartal podzielono na 
dwie cz<;sci ciqgiem pieszym (z zachowaniem mozliwosci wyjscia przez przejscia bramowe), 
dlatego tet teren okrdlany w uwadze jako wn<;trze dzialki, stanowi kolejny front zabudowy. 
Zabudowa we wn<;trzu kwartalu zostala w tym przypadku dopuszczona do wysokosci takiej, 
jak zabudowa frontowa, czyli 23 m (w przypadku mniejszych dzialek, wysokosc zabudowy 
innej nit frontowa okreslono na 12 m). 

Uzyskana decyzja 0 warunkach zabudowy z 2007 roku zostala wydana przed podj<;ciem prac 
nad kompleksowym rozwiqzaniem przeksztalceit Starego Polesia. Mozliwy zakres ustaleit 
decyzji W -Z r6:i:ni si<; znaczqco od ksztaltowania miasta narz<;dziem, jakim jest plan 
miejscowy. Uchwalenie planu miejscowego wiq;;:e si<; ze stwierdzeniem wygasni<;cia decyzji 
W -Z, kt6rej ustalenia sq niezgodne z planem, nie uniewaznia natomiast wydanych pozwoleit 
na budow<;. 

Uwaga nr 13 

wplyn<;la 27 grudnia 2018 r. 

dotyczy nieruchomosci przy ul. Gdaitskiej 42 wpisanej do rejestru zabytk6w pod 
numerem 411 04 skladajqcej si<; z dzialek nr 446/3 obr<;b P-9 (pod budynkiem) oraz nr 446/4 
obr<;b P- 9 (stanowiqca otoczenie zabytku) 

Wsp61nota Mieszkaniowa Gdailska 42 wnosi 0 niewprowadzanie w projekcie planu 
miejscowego nast<;pujqcych zmian na posesji przy ul. Gdaitskiej 42: 

1) utworzenie terenu publicznego z ciqgiem pieszo-rowerowym na obszarze wpisanym do 
rejestru zabytkow jako otoczenia zabytku, 

2) likwidacjf ogrodzenia i otwarcie terenu na trzy ulice, co pozbawi mieszkmkow 
bezpieczenstwa, a wanda 10m umoiliwi dewastacjf zabytku, 

3) przeksztalcenie dwoch ojicyn mieszkalnych obiftych wpisem do rejestru zabytk6w na 
otoczenie zabytku z oznaczeniem jako miejsca zmiany linii zabudowy, 

4) likwidacjf istniejqcej zieleni i wycifcie 100 letnich drzew ogrodu stanowiqcych 
siedliska ptakow, 

5) likwidacjf moiliwosci parkowania samochodow mieszkancow, 
6) pominircie stanowiska Wojewodzkiego Konserwatora ZabytkOw ktory byl przeciwny 

odlqczeniu terenu otoczenia zabytku od zabytku- pismo z dn. 16.05.2018 r., 
7) przyjfte rozwiqzania pozbawiajq nas moiliwosci wykupu terenu 0 co zabiegamy od 

lat, 
8) propozycja utworzenia terenu publicznego wplynie na pogorszenie bytu 

bezpieczenstwa mieszkancow, co jest krzywdzqce ze spolecznego punktu widzenia. 
Autor uwagi uzasadnia, ze dzialajqc w imieniu i z upowatnienia czlonkow Wsp61noty 
Mieszkaniowej przy ul. Gdanskiej 42 stanowczo sprzeciwia sif propozycji planu 
zagospodarowania przestrzennego terenu ( ... j. Kamienica usytuowana w Lodzi przy 
ul. Gdanskiej 42 sklada sir z budynku frontowego oraz dw6ch ojicyn bocznych poloionych na 
dzialce nr 446/3, obrfb P-9. Otoczenie przedmiotowego zabytku stanowi teren niezabudowany 
oznaczony geodezyjnie jako dzialka nr 44614, obrfb P-9. Powyisza dzialka stanowi obecnie 



podworze kamienicy, ktore jest historycznie funkcjonalnie powiqzane 
z kamienicq. 

Dotychczasowe dzialania podejmowane przez Wspolnott; Mieszkaniowq mialy na celu 
poprawt; bezpieczdlstwa mieszkwicow kamienicy oraz ich mienia (samochody, pojemniki na 
odpady komunalne). 

Powtarzajqce sit; akty wandalizmu oraz przebywanie osob bezdomnych w okresie zimowym na 
klatkach schodowych zmusily Wspolnott; Mieszkaniowq do podjfcia dzialan majqcych na celu 
zabezpieczenie nieruchomosci przed dostt;pem osob trzecich - zostala zamontowana 
automatyka bramowa oraz instalacja domofonowa. Organicznie motliwosci dostt;pu do 
nieruchomosci wyeliminowalo wystt;powanie niepotqdanych zjawisk wynikajqcych 
z mozliwosci wejscia na teren nieruchomosci osob postronnych. 

Przed wpisem nieruchomosci do rejestru zabytkow w latach wczeSniejszych mielismy jut 
sytuacjt; , te teren dawnego ogrodu byl" terenem publicznym n. Z uwagi na brakujqce elementy 
ogrodzenia mo:!:na bylo swobodnie sit; poruszac po nim w linii Gdanska- WifCkowskiego 30. 
W tym okresie doszlo do kradziety na zlom skrzydla zabytkowej bramy oraz licznych elementow 
ozdobnych balustrady schodowej. Zdewastowano okna witraiowe reprezentacyjnej klatki 
schodowej w budynku frontowym. Wspolnota Mieszkaniowa z wlasnych srodkow uzupelnila 
fragment ogrodzenia czt;sci dawnego ogrodu. 

W tym okresie dochodzilo do interwencji straty po:!:arnej - osoby bezdomne wzniecily potar 
w piwnicy, napadano, bito i rabowano mieszkancow nieruchomosci wracajqcych do swoich 
mieszkan. 

Wyjasniamy rowniet, te trasa cieplociqgu w ogrodzie zostala poprowadzona w sposob 
omijajqcy starodrzew, a plan zagospodarowania nie przewiduje zachowania drzew. 

Przewidziane w miejscowym planie zagospodarowania przestrzennego utworzenie terenu 
publicznego z ciqgiem pieszo-rowerowym na obszarze wpisanym do rejestru zabytkow jako 
otoczenia zabytku, likwidacjt; ogrodzenia i otwarcie terenu na trzy ulice zniweczy nasze 
dotychczasowe dzialania. 

Reasumujqc nie chcemy powrotu do prze:!:ytego koszmaru terenu pub/icznego i niszczenia 
kosztownych inicjatyw obywatelskich. 

Prezydent Miasta Lodzi postanowil nie uwzglednic uwagi. 

Wyjasnienia; Stare Polesie jest dzielnic!j 0 bardzo niskim udziale zieleni, kt6ra stanowi 
o jakosci zycia i zamieszkania. Wskaznik publicznych teren6w zielonych wynosi tu 0,5 m2 na 
osob~, co znacznie odbiega od wymaganego minimum 5 m2 na osobl'. Zar6wno program 
Zielone Polesie,jak i plany miejscowe dla dzielnicy d!jz!j do podniesieniajakosci zamieszkania 
w obszarze przez zwi~kszenie ilosci teren6w zielonych dost~pnych dla mieszkanc6w. 

Proponowany teren 20.3.ZP r6zni si~ od innych proponowanych teren6w zieleni publicznej w 
obszarze Starego Polesia. K wartal nr 20 wyr6znia si~ scisl!j zabytkow!j zabudowq - palac6w, 
kamienic, willi i fabryk - na terenach kt6rych trudno znaleic tereny zieleni 
w obr~bie istniejqcych dzialek. Proponowane rozwiqzanie rna na celu ochron~ wn~trza 
kwartalu przed zabudowq tak, aby zapewnic duzy polqczony teren zieleni, majqcy za zadanie 
sluzyc w gl6wnej mierze mieszkancom i uzytkownikom tego kwartalu. Teren ten b~dzie mial 



bezposredni dost,p z terenu przyleglych kamienic. Publiczny dost,p do tego terenu b,dzie 
mozliwy przez przejscie kolo willi Jakuba Wiwe, mieszcz(fcej obecnie przedszkole miejskie 
nr 8. 

Dzialka 446/4 w obr. P-9 jest wlasnosci(f gminy miasta L6dz i moze bye wykorzystana do 
zapewnienia potrzeb mieszkancom kwartalu. 

Plan miej scowy obejmuje ochronq istniejqc(f zielen poprzez ustanowienie w jej obszarze terenu 
zieleni publicznej, ponadto stanowi ona wartose jako istniejqce i obj,te ochron(f rejestrowq 
otoczenie zabytku. Zgodnie z ustawq 0 planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, 
ochrona poszczeg61nych drzew nie lezy w mozliwym zakresie ustalen planu miejscowego. 
Nalezy r6wniez zauwazyc, ze funkcja parkingowa stoi w sprzecznosci 
z utrzymaniem funkcji historycznego ogrodu stanowiqcego otoczenie zabytku. 

Zakres ochrony zabytkowej zabudowy kamienicy przy ul. Gdanskiej 42 -l(fcznie z cz,sciami 
oficyn - zostal potwierdzony przez Wojew6dzkiego Konserwatora Zabytk6w w procesie 
uzgadniania projektu planu. Oznaczenie "miejsce zmiany linii zabudowy" oznacza zas 
miejsce, w kt6rym zmieniaj(f si, okreslone w tekscie planu wymogi dotycz(fce zasad realizacji 
dzialan budowlanych. 

Pozostale tereny budowlane w kwartale, w tym teren 20.I.MW /uh, obejmuj(fcy przedmiotow(f 
nieruchomosc, mogq zostac ogrodzone od terenu zieleni publicznej zgodnie 
z liniami rozgraniczajqcymi wskazanymi na rysunku planu. 

Plan miejscowy jest dokumentem opisuj!!cym mozliwe przedsi,wzi,cia budowlane, nie zas 
dokumentem operacyjnym, nie przes(fdza wi,c 0 usuni,ciu ogrodzenia. Ponadto do czasu 
realizacji ustalen zapis6w planu teren mozna uzytkowae zgodnie ze stanem istniej(fcym, 
a obiekty budowlane mog(f podlegac remontom. 

Uwaga Dr 14 

wplyn,la 31 grudnia 2018 r. 
dotyczy dzialek pod adresami Aleja I-go Maja 47,214/5, obr,b P-9 oraz dzialki 202/5, 

obr,b P-9 

"NAGAZ SP.J. wnosi nast,puj!!ce uwagi: 

1) Nie wyratamy zgody na lokalizacj~ nowoprojektowanej drogi (3c.KDD) na terenie 
nieruchomosci polotonej w Lodzi przy A~a 47- dzialka 214/5, ktora jest 
prywatnq wlasnosciq spolki "Nagaz _" i jest wykorzystywana do 
prowadzonej dzialalnosci gospodarczej. 

2) Nie wyratamy zgody na przewlaszczenie cz~sci naszej nieruchomosci na potrzeby 
nowoprojektowanej drogi - narusza to prawo wlasnosci przyslugujqce Spolce. 

3) Kwestionujemy zasadnosc przebiegu nowoprojektowanej drogi 3c.KDD oraz 
likwidacji magazynow na dzialce 202/5. 

4) Wnioskujemy 0 odstqpienie od projektowania drogi 3c.KDD i terenu zielonego 2.8.ZP 
na terenie dzialek 214/5 i 202/5. 



Autor uwagi uzasadnia: 

Na podstawie uprawnienia, wynikajqcego z art. IS ust. 1 u~tawy z dnia 27 marca 2003 r. 
o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, niniejszym zglaszamy uwagi do 
przedmiotowego projektu planu: 

W kwartale ufic Legionow - Zefigowskiego - Pogonowskiego - Alei I-go Maja motna 
zaprojektowac inne rozwiqzania, ktore nie bfdq naruszac prawa wlasnosci dzialek 214/5 oraz 
202/5. Kwartal pomifdzy ulicami Zeligowskiego - Legionow - Pogonowskiego -
I-go Maja w przewatajqcej CZfSci jest dobrze zagospodarowany i zadbany - zlokafizowane sq 
w nim budynki mieszkalne oraz kilka firm prowadzqcych dzialalnosc. Do katdej 
z nieruchomosci zapewniony jest dostfP do drogi pubficznej - nie ma wifc potrzeby tworzye 
nowej drogi by poprawie dostfP do jego wnftrza, ktore jest zabudowane. 

Najbardziej zaniedbanq cZfsciq kwartalu pomifdzy ulicami Zeligowskiego - Legionow -
Pogonowskiego - I-go Maja jest jego polnocno-zachodnia cZfse. Dla zmiany tego stanu motna 
zaprojektowac drogf - ogrod w ksztalcie fitery "L" Iqczqcej ufice Zeligowskiego 
i Legionow- a omijajqce dzialki 214/5 oraz 202/5. Taki przebieg drogi otworzy ten kwartal 
z poszanowaniem wlasnosci prywatnej sqsiednich nieruchomosci. Zaprojektowanie drogi
ogrodu 3c.KDD przechodzqcej przez srodek nieruchomosci Spolki nie poprawi ukladu 
komunikacyjnego w okolicy poniewai polqczenie ulic Legionow i alei I-go Maja obecnie 
istnieje uficami Zefigowskiego i Pogonowskiego, ktore sq w bardzo bliskiej odleglosci od 
nowoprojektowanej drogi. 

Nowoprojektowana droga 3c.KDD, ktora ma bye przedluieniem uficy Jerzego nie odmieni 
miejscowego ukladu komunikacyjnego poniewat jej bieg konczyc sif bfdzie na alei 
I-go Maja. Dodatkowo ulice ogrody majq ograniczenia w ruchu pojazdow. 

W obszarach sqsiadujqcych z nieruchomosciq Spolki jest wiele nieruchomosci miejskich, 
ktorymi Miasto mote swobodnie dysponowae i ktore to mogq bye przeznaczone na 
zazielenienie dzielnicy czy ufice z poszanowaniem wlasnosci prywatnej. 

Projektowane ufice-ogrody i zielony plac wewnqtrz kwartalu Zeligowskiego - Legionow -
Pogonowskiego - I-go Maja dzieli go na nieregularne CZfsci nie odpowiadajqce ani 
wielkosciq, ani ksztaltem innym projektowanym kwartalom w okolicy. 

Autor uwagi dodatkowo wyjasnia: 

Przedmiotowa nieruchomose (zabudowana dzialka 214/5) zostala nabyta w 1999 roku na 
potrzeby prowadzonej dzialalnosci gospodarczej. Na terenie nieruchomosci znajdujq sif 
budynki magazynowo - warsztatowe oraz budynki biurowe, ktore w wyniku wieloletnich 
inwestycji zostaly dostosowane do prowadzonej dzialalnosci. W 2014 roku oddalismy do 
utytkowania nowy budynek stacji kontroli pojazdow. Wszystkie te budynki oraz pozostaly teren 
stanowiq integralnq CZfSC przedsifbiorstwa i sq niezbfdne do prowadzenia dzialalnosci. 

Dodatkowo korzystamy z wynajftych magazynow zlokalizowanych na dzialce 202/5, ktore 
w projekcie sq przeznaczone do likwidacji. Ma tam takie przebiegac nowoprojektowana droga 
3c.KDD oraz ma tam powstae teren zielony 2.S.ZP. 



Nowoprojektowana droga przeblega przez caly nasz parking oraz przeclna wszystkle glowne 
budynki, pozbawiajqe je obeenej funkejonalnosei, eo ealkowlele unlernotliwi prowadzenie 
dzialalnosei na naszej nieruehornosel. 

Uchwalenie planu w proponowanej forrnie spowoduje szereg bardzo negatywnych 
konsekweneji dla naszej Spolki: 

- utrata wypracowanej i reklarnowanej przez 18 lat lokalizacji firrny swiadezqeej uslugi dla 
rnieszkancow, utrata wartosci nieruehornosci, poniewat pozostale po przewlaszczeniu eZfsei 
nieruchornosci nie nadajq si~ na prowadzenie dzialalnosei Spolki, 

- likwidaeja 25 stanowlsk praey, 

- utrata cz~sci powierzehni rnagazynowej niezb~dnej do funkejonowaniafirrny, 

-likwldaeja przedsl~biorstwa, ktore od 25 lat tworzy rnlejsea praey I swladezy potrzebne us/ugi 
rnieszkancorn. 

Spolka regularnie placi podatki i od lat stanowi stabilnego pracodawe~. 

Przedrniotowa nieruehornos(;, jak i jej zabudowania, stanowiq takte zabezpieczenie kredytow 
z jakieh korzysta spo/ka. Utrata przedrniotu zabezpieezenia kredytow b~dzie stanowic powod 
ieh wypowiedzenia przez bank eo zagrozi Istnieniu przedsi~biorstwa. Aktualna sytuaeja 
finansowa i kredytowa spolki nie daje rnozliwosei przeniesienia dzialalnosci do innej 
lokalizacji i ponoszenia wynikajqcyeh z tego dodatkowych, ogrornnyeh tego kosztow. 

Przedrniotowy projekt rnlejseowego planu zagospodarowania przestrzennego narusza 
w ratqey sposob interesy naszej Spolki, ogranicza prawo wlasnosci i swobody prowadzenia 
dzialalnosei gospodarezej oraz narusza rni~dzy innyrni: 

- art. 6 ust. 2 ustawy a planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennyrn, 

- art. 140 Kodeksu Cywilnego, 

- art. 31 ust. 3 Konstytucji RP, 

- art. 64 ust. 3 Konstytucji RP. 

Warto dodae, It dotychezasowy sposob korzystanla z nleruehorno.sci zgodny jest ze studlurn. 
Uslugi spolkl rnajq charakter uslug dla ludnosei i powinny uzupelniac funkeje rnieszkaniowe. 

Ponadto organ przygotowujqey projekt rniejseowego planu zagospodarowania przestrzennego 
dla tego terenu wydalliczne deeyzje a przeznaczeniu naszego terenu: 

- W 2009 roku otrzyrnalisrny deeyzj~ 0 warunkaeh zabudowy nr PPZJ387109, ktora zostala 
wydana na podstawie analizy funkcji i ceeh zabudowy i zagospodarowania okolieznego terenu. 
Wydana deeyzja ustala warunki dla zabudowy rnieszkaniowej wielorodzinnej 
z uslugarni dla budynku frontowego w zabudowie pierzejowej i budynku wewnqtrz 
nieruehornosci a wysokosci do 24 rn. 

- W 20 I I roku na podstawie analizy urbanistycznej istniejqeej zabudowy otrzyrnalisrny deeyzj~ 
a warunkach zabudowy nr DR-UA-Il/' 660. 201 I dotyezqeq przebudowy budynku na potrzeby 
staejl kontroli pojazdow. W 2012 roku uzyskalisrny pozwolenie na budow~ nr DAR-UA
IIJ.398.2012, a w 2013 oddalisrny nowoezesny obiekt do utytkowania. 



- W 2013 roku na podstawie analizy urbanistycznej okolicy otrzymalismy decyzh 
o warunkach zabudowy dla inwestycji polegajqcej na budowie budynku biurowego 
z zapleczem socjalnym i salq obslugi klienta istniejqcej stacji obslugi samochod6w. 

- W 2017 roku otrzymalismy decyzj? na przebudow? zjazdu dla dzialki 2014/5 nr. ZDiT
UZ40126.3.14.2017. 

- W 201S roku otrzymalismy pozwolenie na budow? nr DAR.UA-V.1057.201S dotyczqce 
przebudowy instalacji kanalizacji deszczowej na terenie dzialki 214/5. 

W tadnym z post?powmi nie pojawila sir jakakolwiek inna funkcja ani informacja 
o odmiennych od wydawanych decyzji planach dotyczqcych naszej nieruchomosci. 

Uchwalenie planu w proponowanym ksztalcie uniemotliwi rozw6j Sp6lki i zagrozi jej istnieniu 
poniewai konsekwencje spowodowane potencjalnym wywlaszczeniem uniemoiliwiajq 
rozbudow?, modernizacje, utrzymanieluzyskanie kredyt6w, w tym takie sprzedat 
nieruchomosci. Ogranicza prawo wlasnosci i swobody prowadzenia dzialalnosci 
gospodarczej. Majqc na uwadze powytsze wnioskujemy jak na wst?pie 0 uwzglrdnienie 
zgloszonych uwag. 

Prezydent Miasta Lodzi postanowil nie uwzglednic uwagi, 

Wyjasnienia: Strategia Rozwoju Przestrzennego Lodzi L6di 2020+ narzuca kierunek 
przeksztalcen centrum miasta w kierunku obszaru mieszkaniowo - uslugowego 0 wysokiej 
jakosci zycia i zamieszkania. Program Zielone Polesie prowadzony w obszarze Starego Polesia 
realizuje tij politykC; poprzez zazielenianie ulic i realizacjc; park6w. UciijZliwe funkcje powinny 
bye lokalizowane poza scislym centrum. Omawiany kwartal juz obecnie poddaje siC; temu 
procesowi - w jego zachodnio-poludniowym narozniku rozwija siC; kompleks biurowy. 

K wartal polozony mic;dzy ulicami Legion6w, Zeligowskiego, I-go Maja i Pogonowskiego, 
oznaczony w projekcie planu miejscowego numerem 2, w obrc;bie kt6rego polozona jest 
nieruchomose objc;ta uwagij, stanowi jeden z najwi"kszych kwarta16w zabudowy 
w sr6dmiesciu Lodzi. Jego powierzchnia to okolo 5,3 ha, podczas, gdy dla miast powyzej 500 
tys. mieszkanc6w w strefie wielkomiejskiej wielkosc kwartal6w nie powinna przekraczae I ha 
(zr6dlo: Ziobrowski Z, 2012, Urbanistyczne wymiary miast, Instytut Rozwoju Miast, KrakOw). 
Tak duzy rozmiar kwartalu niesie za sobij negatywne skutki dla ksztahowania centrum miasta: 
przede wszystkim niekorzystny uklad komunikacji pieszej 
w szczeg6lnosci przejscie od ulicy Strzelc6w Kaniowskich do sw. Jerzego wiijze siC; 
z obchodzeniem calego kwartalu. Uzupelnienie siatki ulic w zakresie powiijZania ww. ulic jest 
niezbc;dne r6wniez ze wzglC;d6w komunikacyjnych, a przebieg planowanej drogi 3c.KDD 
wskazany zostal w Studium uwarunkowan i kierunk6w zagospodarowania przestrzennego 
miasta Lodzi przyjc;tym uchwalij nr LXIX/] 753/18 Rady Miejskiej w Lodzi 
z dnia 28 marca 2018 r. Mozliwe trasowanie nowej drogi bylo wielokrotnie badane i kai:dy 
z analizowanych wariant6w przechodzi przez omawiane dzialki ze wzglC;du na ich polozenie 
w obszarze lijczijcym dwa punkty wylotowe - nieruchomose przy ulicy Legion6w 78 -
w stronc; ul. sw. Jerzego oraz przerwc; w ciijglej zabudowie przy ul. I-go Maja 47 - w stron, 
ulicy Strzelc6w Kaniowskich. 



Miasto L6dz nie wyznaczylo jak dotljd terminu budowy planowanej drogi i terenow zieleni, 
do czasu realizacji ustalen zapis6w planu teren mozna uzytkowac zgodnie ze stanem 
istniejljcym, a obiekty budowlane moglj podlegac remontom. 

W trakcie opracowywania planu wazone Slj interesy publiczne i prywatne. Poszukuje si, 
mozliwosci rea lizacj i zadan pUblicznych w spos6b jak najmniej ingerujljcy w przestrzen 
prywatnlj, ale w przypadku struktury zabudowy tego konkretnego kwartalu realizacja waznego 
powiljzania komunikacyjnego z omini,ciem teren6w prywatnych jest niemozliwa. 

Uwaga nr 15 

wplyn,la 31 grudnia 2018 r. 

dotyczy terenu dawnej fabryki Polleny - Ewy oraz przyleglych nieruchomosci przy 
ul. Gdanskiej 56 oraz przy rogu ulic 6-go Sierpnia i Gdanskiej. 

Pani wnosi 0 przeznaczenie terenu dawnej fabryki Polleny - Ewy 
oraz przyleglych nieruchomosci przy ul. Gdanskiej 56 oraz przy rogu ulic 6-go Sierpnia 
i Gdanskiej na park miejski i nabycie wlasnosci tego terenu przez miasto. 

Autorka uwagi uzasadnia: 

1) Ww. obszar polotony jest w miejscu, ktore od innych parkow dzieli odleglosc pi~ciu 
przecznic. To jest za duta odleglosc. zwlaszcza dla osob starszych lub z malymi dziecmi, 
ktore muszq sif porllszac z wozkami po wqskich chodnikach. Postulat, by Stare Polesie 
bylo przyjaznym miejscem rowniet dla tej grupy mieszkancow. ma znaczenie 
w kontekScie niekorzystnych prognoz demogra(icznych dla Starego Polesia. Stare Polesie 
ma niski wskainik zieleni na mieszkanca (0,53 m2 na mieszkanca), podczas gdy zalecana 
wartosc dla obszarow centralnych to 5m 2 / mieszkm1ca. 

2) Teren dawnej fabryki Polleny-Ewy jest w wi~kszosci niezablldowany, co obnita koszty 
jego nabycia i daje motliwosc stworzenia parku z odpowiednio dutq, otwartq. zielonq 
przestrzeniq. 

3) Park motna widziec jako element spacerowej osi W-Z. na ktorq skladajq si~: 
• woonerfy na Ill. Traugutta i 6-go Sierpnia. 
• ulice Narutowicza - Zielona. w powiqzaniu z innymi w atrakcjami okolicy. ktore 

sq, powstajq. lub powinny powstac, jak: 
• Nowym Centrum Lodzi, 
• Parkiem Moniuszki, 
• placem przy wyjsciu z podziemnej stacji SrodmieScie, 
• zabytkami przy ul. Traugutta, 6-go Sierpnia. Kosciuszki, w bezposrednim sqsiedztwie 

parku (np. secesyjne wille przy Wolczanskiej 31 i 33 oraz elegancki budynek przy 
ul. 6-go Sierpnia 15), 
Placem Barlickiego, 

• nOWq miejskq halq targowq pomi~dzy PI. Barlickiego a ul. Gdanskq. 
W ten sposob na linii W-Z powstanq atrakcje, ktore uzupelniq oS ulicy Piotrkowskiej. 

4) Zielone EXPO to szansa na sfinansowanie opisanego tu zamierzenia. Planowany budtet 
wystawy to od 0,5 do 2 mid zl. W ramach tej kwoty motna sfinansowac nabycie nowych 
terenow pod parki. Gdyby ten teren dostala do urzqdzenia Wielka Brytania, Japonia, albo 
USA - bylaby to swietna wiadomosc dla Starego Polesia. 

5) Obszar ten mote zapewnic przestrzen, jakiej nie zapewniq tzw. "parki kieszonkowe". 



A przestrzen jest cenna w okolicy, w kt6rej dominujq raczej wqskie ulice i podw6rka. 
Badania dotyczqce ludzkich preJerencji w kwestii krajobrazu, wskazujq, te "wifkszose 
z nas naprawdf( lubi widoki rodem z sawanny, charakteryzujqce sif( zazwyczaj sredniq lub 
dutq olwartosciq, niskq i trawiastq roslinnosciq i drzewami, kt6re albo sq porozrzucane 
pojedynczo, albo rosnq w niewielkich skupiskach." ("Miasto SZczfsliwe" Charles 
Montgomery, str. 160/161). Czyli lubimy i potrzebujemy otwartej, zielonej przestrzeni i 
jest ona cZfsto obecna nawel w niedutych parkach w takich miaslach jak Nowy York 
(Bryant Park) czy Londyn (Soho Square). 

6) Przy wartym miliard zlotych programie rewitalizacji musi bye motliwe znalezienie 
kilkunastu milion6w zlotych na nowy park. Dwa lala temu za teren d. Polleny-Ewy 
wlasciciel chcial15 min. Wladze Krakowa w budtecie na 2018r. przewidzialy 30 min zl. 
na wykup teren6w pod zielen i 50 min w budtecie na 2019r. (Gazeta Krakowska, 
20 grudnia 2017r.: "Krak6w. Rada miasta przyJ<;la budtet 2018. Na zielen rekordowe 
pieniqdze '~. Zwloka z tym zakupem bf(dzie kosztowna, bo wraz ze zblitaniem sif daty 
budowy i otwarcia pobliskiej stacji kolejowej "Sr6dmiescie" przy AI. Kosciuszki, ceny 
okolicznych grunt6w bfdq rosly. 

7) Przy analizie ekonomicznej skulk6w niniejszego wniosku trzeba uwzglfdnie szanse 
gentryfikacji, wzroslu wartosci nieruchomosci, nowych inwestycji i przychod6w 
z podatku od nieruchomosci i lurystyki. Powolujqc sif( raz jeszcze na "Miasto szczfsliwe" 
przytoczf dwa Jakty w kontekscie rewitalizacji: autor podaje High Line Park w Nowym 
Yorku, jako przyklad sytuacji, kiedy inwestycja w tereny zielone doprowadzila do takiej 
poprawy atrakcyjnosci okolicy, te "koszt dzialki mieszkalnej w odleglosci 
pif(ciominulowego spaceru wzr6s1 ponad dwukrotnie w ciqgu oimiolelniego okresu, na 
kt6rego srodek przypadlo otwarcie parku w 2009" (str. 341). Z kolei dzifki transJormacji 
;wej przestrzeni publicznej kolumbijska stolica zdobyla niedawno nagrodf Zlotego Lwa 
na preslitowym Mifdzynarodowym Biennale Architektury w Wenecji. Watnym elementem 
tych zmian bylo stworzenie w mieScie wielu nowych park6w. 

8) Wniosek rna tet oparcie w zalecaniach zawartych w uchwale Sejmiku Wojew6dztwa 
L6dzkiego z dnia 26 kwietnia 2013r., w sprawie programu ochrony powietrza dla 
aglomeracji 16dzkiej, gdzie § 14 pkt. 8 lit. c przewiduje - w zakresie planowania 
przestrzennego: "niekubaturowe zagospodarowanie przestrzeni publicznych miasta 
(place, skwery) " oraz "ksztaltowanie korytarzy ekologicznych celem lepszego 
przewietrzania miast, w tym zmiana dotychczasowego przeznaczenia grunt6w po 
zlikwidowanej zabudowie na tereny zielone, pasate, place lub inne Jormy 
niekubaturowego wykorzystania przestrzeni, "(§ 14 pkt. 8 lit. d). 

9) Z parka w przyszlosci bfdq mogli korzystac pracownicy MPU, (np. na przerwf( na lunch) 
- podobnie jak inni pracownicy biur, ktore jut sq w lej okolicy i tych, kt6re tu powstanq. 

10) Zabudowa tego terenu, dogfszczanie centrum - to wybOr ideologiczny, a nie praktyczny, 
bo w rezultacie karki w centrum bfdq jeszcze wif(ksze. 

Reasumujqc - inwestycja przysluty sif( rewitalizacji, a nawet pewnej gentryfikacji okolicznych 
kwartalow i to bez koniecznosci angatowania dodatkowych publicznych srodk6w. Bez wzglf(du 
na to, czy w okolicy powstanq budynki mieszkalne, czy biurowe - wspomniany park przyczyni 
sif do podniesienia atrakcyjnosci i r6tnorodnosci przestrzeni publicznej w Centrum. 

Na terenie obiftym wnioskiem pozostalo kilka budynk6w i byloby lepiej, gdyby zostaly 
rozebrane. Pierwszy to budynek poJabryczny sredniej wielkosci. Problemem jest zarowno 
zajmowana przez niego przestrzen, usytuowanie, jak i koniecznosi: remontu i poiniejszego 
utrzymania. Budynek nie figuruje w rejestrze ani w ewidencji zabytk6w. Lepiej poswif(cii: 



przeciftny budynek, zeby zyskae atrakcyjny park, pozyskae dla okolicy lepszych inwestorow 
(deweloperow), zwifkszye szanslj na remonty kamienic w sqsiedztwie i zrealizowae lepsze 
projekty architektoniczne (w okolicy nie brak wolnych nieruchomosci pod zabudowf 
w pierzejach ulic). Drugi budynek znajduje sif przy ul. Gdanskiej 56. Jest to budynek 
mieszkalny - wysoka oficyna. Budynek nie figuruje w rejestrze ani w ewidencji zabytkOw. Choe 
mozna go wkomponowae w projekt parku (podobnie jak poprzedni), to na tyle dominuje nad 
otoczeniem, te wnoszf a wywlaszczenie przez miasfo tej nieruchomosci 
z przeznaczeniem na park i rozbiorkf budynku. Nie jest to budynekfrontowy i cZfse dzialki od 
ulicy jest niezabudowana. Pozostawienie tego budynku mote spowodowae, ze ulica Gdanska 
w tym miejscu na trwale bfdzie pozbawiona zabudowy pierzejowej. Wspolnota raczej nie 
zdecyduje sif na zabudowf dzialki ad ulicy, bo powstanie wqskie podworko, trzeba bfdzie 
wyciqc drzewa i zlikwidowae zielen, bfdq mieli obok okna nowych sqsiadow, co ograniczy ich 
prywatnosc i dostfP do Switala etc. Choe wywlaszczenie i rozbiorka budynku bfdq kosztowne, 
to przemawiajq za tym dwa argumenty: park i poprawa ukladu zabudowy ulicy Gdanskiej. 
Wywlaszczenie terenu pod park jest motliwe zgodnie z art 112, 113 i art. 6 pkt. 9c ustawy 0 

gospodarce nieruchomosciami. 

Inwestycje w dobrq, zrotnicowanq przestrzen publicznq sq szczegolnie watne w naszym 
miescie, ktore nie rna naturalnych atrakcji. Przestrzenie publiczne Srodmiescia, zlotone 
glownie z prostych, przecinajqcych sif prostopadle ulic, z niewielkq ilosciq placow, zielencow 
i raczej wqskimi chodnikami sq malo urozmaicone i niezbyt atrakcyjne. Park, 
z podziemnq stacjq kolejowq w sqsiedztwie i innymi atrakcjami w okolicy, dadzq mozliwose 
stworzenia na tym terenie zupelnie nowejjakosci miejskiej zabudowy. 

W uzupelnieniu uzasadnienia wniosku a przeznaczenie terenu dawnej fabryki Polleny-Ewy 
oraz przyleglych nieruchomosci przy ul. Gdanskiej 56 oraz przy rogu ulic 6-go Sierpnia 
i Gdanskiej na park i nabycie wlasnosci tego terenu przez miasto, chCf dodae, te 
w dokumencie: "Opis Przedmiotu Zamowienia w Postfpowaniu 0 udzielenie zamowienia 
publicznego na przygotowanie Studium Wykonalnosci na potrzeby organizacji Wystawy EXPO 
Horticultural 2024 w Lodzi", stanowiqcym Zalqcznik nr 1 do Specyfikacji Istotnych Warunkow 
Zamowienia, w CZfsci 2.1.6 "segment terenow wspierajqcych" motemy przeczytae mifdzy 
innymi: 

" Celem organizacji Wystawy jest zwifkszenie ilosci i poprawa jakosci zieleni oraz terenow 
rekreacyjnych w centrum Lodzi. Zaarantowanie terenu Wystawy stanowi glowny cel 
organizatora Wystawy EXPO 2024, lecz niemniej istotne dla osiqgnifcia celow spoleczno
gospodarczych jest zaprojektowanie terenow wspierajqcych. ktore pomogq w rewitalizacji 
miasta poprzez zielen i naturf. ( .. ) 

Zarowno inwestycje realizowane na potrzeby EXPO 2024, jak i te realizowane w ramach 
terenow wspierajqcych powinny bye zaprojektowane w taki sposob, aby po Wystawie sluzyly 
rekreacji i potrzebom spolecznym. Ponadto organizator EXPO 2024 przewiduje, it w celu 
osiqgnifcia powyzszych zaloten niezbfdnym bfdzie zwifkszenie ilosci zieleni przyulicznej oraz 
zieleni zorganizowanej w centrum miasta ( .. ) 

W ramach tej cZfsci opracowania rolq Wykonawcy bfdzie: ( .. ) 

- Wskazanie terenowlobszarow zieleni, lodzkich parkow i innych zielonych projektow, ktore 
wejdq w ciqgi wskazanych szlakOw. Ponadto Wykonawca wskate terenylobszary zieleni, 



16dzkie parki i inne zielone projekty zrealizowane, zaplanowane do realizacji oraz te, kt6re 
winny zostae zrewaloryzowanel zrewitalizowane, utworzone bqdi poprawione, tak aby 
stanowie ciekawe uzupelnienie Wystawy i obszar6w zieleni w mieScie. 

Wnioskowany park na terenie dawnej fabryki, z powod6w wskazanych w uwadze do projektu 
mpzp (pismo z dnia 24 listopada br.), spelnia kryteria teren6w wspierajqcych Wystawy 
EXPO Horticultural 2024 w Lodzi. 

Motliwe, te autorzy cytowanego tu Opisu Przedmiotu Zamowienia mieli na mysli mniejsze 
zielence, jednak powinni odpowiedziee pozytywnie na projekt parku, jeteli bi{dzie zgloszony 
przez Miejskq Pracownii{ Urbanistycznq i mieszkancow Starego Polesia, jako element pieszej 
osi W-Z i dlugofalowej rewitalizacji centrum Lodzi. 

Warto zwrocie uwagif na cytowane zapisy OPZ i zwiqzane z nimi motliwosci pod kqtem 
podobnych projektow w innych cZl{sciach miasta. Teren obji{ty wnioskiem powinien bye jednak 
traktowany priorytetowo z uwagi na ryzyko zabudowy i spodziewany wzrost ceny 
nieruchomosci w zwiqzku z budowq stacji "Srodmieicie ". Zeby zrealizowae w Lodzi 
niewqtpliwie potrzebnq koncepcjl{ Bli{kitno-Zielonej Sieci, trzeba by prawdopodobnie kolejnej 
wystawy, alba kilku wystaw. 

Prezydent Miasta Lodzi postanowil nie uwzglednic uwagi. 

Wyjasnienia: teren dawnej fabryki Polleny Ewy polozony jest wewni\trz kwartalu zabudowy. 
Obecne zapisy projektu planu miejscowego umozliwiaji\ realizacjy funkcji mieszkaniowej, 
uslugowej oraz zieleni przez dowolny podmiot bydi\cy jego wlascicielem. 
W obszarze Starego Polesia brakuje r6wniez znaczi\cych inwestycji mieszkaniowych 
i biurowych, a teren Polleny Ewy dobrze nadaje siy do realizacji ww. funkcji. 

W najblizszym si\siedztwie przewidziano utworzenie nowego duzego obszaru przestrzeni 
publicznej z duzym udzialem zieleni na terenie plyty Placu Barlickiego, kt6ry w znacznej 
mierze powinien zaspokoi6 potrzeby mieszkailc6w w tym zakresie. W tym swietle wykup na 
podobni\ funkcjy si\siaduji\cego prywatnego terenu Polleny Ewy wydaje siy nieuzasadniony. 

Ze wzglydu na wlasnosc prywatni\ teren Polleny Ewy nie zostal ujyty we wniosku 
aplikacyjnym wystawy Expo Horticultural 2024 r Lodzi. Proponowane zasoby planowanych 
teren6w zielonych wydaji\ siy wystarczaji\ce w zakresie realizacji zielenc6w z segmentu 
teren6w wspieraj i\cych wystawy. 

PREZYDENT MIASTA 
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